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Povodom 30-gotlišnjice aluminijske proizvodnje u Jugoslaviji

V E L IK I  J U B IL E J
Na velikom narodnom zboru u Lozovcu 

govorio drug Srećko Bijelio

u okviru proslave 30-godišnjice aluminija, održana je prošle subote, 10. lipnja, u dvorani kina »20. 
april« svečana sjednica Radničkog savjeta tvornice lakih metala »Boris Kidrič«.

Pored brojnih gostiju, predstavnika privrede i poslovnih partnera iz zemlje i inozemstva, te predstav
nika društveno-političkog života Republike, sjednici su prisustvovali i dr Miloš Žanko, potpredsjednik Savezne 
skupštine, Nikola Sekulić-Bunko, član Predsjedništva CK SKJ, Srećko Bijelić, član Izvršnog komiteta CK SKJ, 
Čedo Grbič, potpredsjednik Sabora SR Hrvatske, dr Ivo Perišin, član Izvršnog vijeća Sabora, Vojislav Pela- 
jić, sekretar za privredu Izvršnog vijeća Sabora, Duka Cvetković, potpredsjednik Republičkog vijeća sindikata 
SRH, Jure Franičević, sekretar Kotarskog komiteta SK Split, general-pukovnik Franc Kočevar, kontraadmiral 
Josip žužul, i drugi.

Srećko Bijelić govori na narodnom zboru u Lozovcu

Predsjednik Radničkog savjeta TLM »Boris Kidrič« MILAN PET- 
RANOVlč pozdravio je prisutne goste, predložio dnevni red i pro
čitao telegrame predsjednika Republike druga Tita, zatim telegrame 
Savjeta Federacije i Sabora SR Hrvatske.

ČIRIL MILUTIN, predsjednik Skupštine općine Šibenik, pozdra
vio je svečani skup u ime građana komune i čestitao jubilarcima 
30-godiSnjicu rada, ieleči im uspješan rad u budučnosti. Odmah zatim, 
u ime Udruženja aluminijskih proizvođača Dalmacije i BiH »Jttgala«, 
svečani skup je pozdravio direktor udruženja MIRKO DRAGOVIC. 
On je govorio o perspektivama aluminijske industrije u okviru »Ju- 
gala« i cijele Jugoslavije, naglasivši da je osnovni zadatak u uskla
đivanju odnosa u proizvodnji glinice i aluminija.

IZUZETAN DOŽIVLJAJ
U želji da se sačuva od zaborava izvorna narodna pjesma, 

RKUD ,,Kolo“ je formiralo mali mješoviti sastav

Za šibensku muzičku publiku svaki nastup mješovitog zbora RKUD »KOLO« predstavlja izu
zetan doživljaj. Ne samo zato što Šibenik ne obiluje kvalitetnim muzičkim priredbama več u pr
vom redu zbog toga što je zbor »KOLA« izuzetno kvalitetan pjevački ansambl. Osim toga »KOLO« 
je već gotovo 70 godina ljubimac i ponos Šibenika.

Rijetki su i veći gradovi koji imaju vrhunski amaterski zbor kao što ga ima naš grad. Zbog 
svega toga svaki premtjerni koncert »KOLA« predstavlja za grad malu svečanost, rekli bismo čak 
praznik. Bili smo svjedoci toga i proteklog četvrtka. Atmosfera i ambijent u kojemu se odvijao 
koncert »KOLA«, činjenica da je dvorana kazališta bila ispunjena do posljednjeg mjesta. Interes 
kojim je publika pratila koncert i njeno reagiranje govore o tome da Šibenik ima i brojnu publiku 
koja voli i »razumije« i tzv. ozbiljnu vokalnu muziku!

Ovoga puta nećemo se upuštati u stručnu kri
tiku svake izvedene kompozicije, iako bi, s obzirom 
na kvalitet koncerta, bilo nužno dati stručnu ocje
nu. Zadržat ćemo se samo na općim dojmovima. 
A oni su, kao i uvijek kad nastupa »KOLO«, snaž
ni. Ovoga puta možda snažniji, jer »KOLO« je pro
teklog četvrtka sjalo punim sjajem. Odmah u po
četku treba istaći da je koncert bio vrlo dobro kon
cipiran. Upravi i stručnom vodstvu treba odati po
sebno priznanje što su napravili zahvat u nove žan
rove i oblike.

Prvi dio koncerta bio je u centru interesa pub
like. U tom dijelu »KOLO« je, naime, prvi put iz
vodilo duhovnu muziku jugoslavenskih autora od 
renesansnih Gallusovih moteta do pravoslavne mu
zike Mokranjca i Tajčevića. Ta klasična muzika, 
koja je i danas živa i uvijek svježa, bez koje se ne 
može zamisliti povijest glazbe, služi i kao izvanred
na škola za svaki zbor. »KOLO« je znalo i to isko
ristiti. Osjetilo se to po izvanrednom muziciranju, 
po vrlo dobro izvedenim prelazima i pianissimima. 
Iz toga dijela na publiku je najsnažniji dojam osta
vila p>osljednja komp)ozicija — Tajčevićev IV du
hovni stih, u kojoj su široko, snažno, homofono 
koncipirani dijelovi sjedinjeni sa polifonim odlom
cima u jednu veliku cjelinu. Tehnika i snaga zbo
ra došli su u toj kompoziciji do punog izražaja. 
Publika je bila toliko ponesena izvedbom — da je 
aplauz trajao doslovce nekoliko minuta.

U želji da se sačuva od zaborava izvorna narod
na pjesma, RKUD »KOLO« je formiralo mali mje
šoviti sastav (11 pjevača i 9 pjevačica) koji je u 
predahu između prvog i posljednjeg dijela koncer
ta uz mandolinistički kvartet izveo 7 dalmatinskih 
narodnih pjesama, i to 2 iz Šibenika, 2 iz Kaštela, 
2 iz Hvara i 1 iz Brača. Prema zapisima Vladoja 
Berse i Dinka Fia harmonizaciju, koja se ističe jed
nostavnošću forme i bliskošću načina kojim te pje
sme izvode momci u serenadama, napravio je Ni
kola Bašić. Mali sastav izveo je sve pjesme dosta 
živo i temperamentno, rekli bismo mediteranski 
raspjevano, pri čemu su se naročito isticali široki 
melodijski lukovi. Posebno treba pozdraviti ideju 
da mali zbor nastupi u narodnim nošnjama. U tom

pogledu postignut je pun pogodak, naročito kod 
ženskog dijela sastava, koji je djelovao veoma lije
po, dopadljivo, svježe i mladenački. S obzirom da 
je to bio prvi nastup, može se oprostiti nedovoljna 
ležernost, nužno potrebna kod izvođenja narodnih 
pjesama, naročito kod muškaraca. Čini se da bi 
efekat bio veći kad bi mali sastav nastupao bez 
dirigenta. Isto tako smatramo da bi instrumentalni 
sastav trebalo pojačati (na momente je djelovao 
nedovoljno uigrano).

Za posljednji dio koncerta, u kojem je izvedeno 
6 kompozicija najvećih jugoslavenskih kompozito
ra vokalne muzike 20. stoljeća, možemo, kao i za 
I dio, kazati samo najbolje, čini nam se da ipak 
posebno treba izdvojiti izvedbu »Naricaljke« J. Vr
bovskog, u kojoj je došla do izražaja velika smisao 
i sposobnost zbora za istančano muziciranje. Pu
blika je potpuno suosjećala sa zborom i u najve
ćoj tišini uživala u svakom tonu. A kada je nakon 
toga izvedena snažno, rustikalno obojena Gotovče- 
va »Jadovanka za teletom«, aplauz se pretvorio u 
skandiranje.

Sa koncerta posebno moramo apostrofirati pra
izvedbu kompozicije K. Baranovića »Katedrala« 
koju je autor u povodu 900-godišnjice Šibenika po
svetio »KOLU«. Kompoziciju, dopadljivu i vrijed
nu, u korektnoj izvedbi publika je vrlo dobro pri
mila i veoma toplo pozdravila.

Na kraju ono što se rijetko događa na vokal
nim koncertima zborova, publika nije htjela da na
pusti svoja mjesta, već je zahtijevala dodatak. 
»KOLO« se dostojno odužilo razdraganoj publici — 
izvrsno izvedenim »Ladarkama« E. Cosetta.

Uspjehu »KOLA« najviše je, sigurno, pridonio 
stručni voditelj N. Bašić, koji je i ovoga puta im- 
ptonirao sigurnošću i temperamentom, te izvanred
nim stilom dirigiranja.

Konferansu je nadasve korektno vodio Jere 
Mrnđe.

Vrijednim amaterima čestitamo, a onima koji 
nisu uspjeli da čuju pjevanje »KOLA« na premijer- 
nom koncertu preporučamo da to svakako napra
ve 4. VII na reprizi pred Vijećnicom.

(B)

PPĆINSKA KONFERENCIJA 
SSRN SAZVANA ZA 16. LIP
NJA

Sjednica Općinske konferenci
je Sooijalistiičkog saveza Šibenik 
sazvana je za petak, 16. lipnja. 
Na tom skupu bit će podnijete 
informacije o proteklim izbori
ma 'i o predloženoj reorganizaci
ji škola prvog i drugog stupnja. 
Pored ostalog, raspravljat će se 
i o problematici lokalnog tjed
nika »Šibenski list« i o dono
šenju odluke o broju profesio
nalnih osoba u Općinskoj kon
ferenciji SSRN.

Sjednica će se održati u dvo
rani Doma JNA, s početkom u 
8,30 sati. (j)

TOMISLAV KRNIC, direktor tvornice lakih metala »Boris Ki
drič«, osvrnuo se na historijat i razvitak aluminijske industrije kod 
nas, s posebnim osvrtom na historijat tvornice u Lozovcu, naglasivši 
požrtvovnost radnika u godinama prije rata i njihove žrtve u toku 
NOB-e.

Ovom prilikom urečen je i spomen- poklon inženjeru BLAŽENKU 
BUDANKU, direktoru tvornice u Lozovcu, koji slavi i svoj osobni 
jubilej — 30-godišnjicu rada u našoj prvoj aluminijskoj tvornici.

Na svečanoj sjednici Radničkog savjeta prihvaćena je i odluka 
da se porodicama poginulih radnika-boraca dodijeli spomen-plaketa 
i spomen-knjiga »Dalmacija u NOB-i 1941—1945«. Odlučeno je da se 
ista plaketa i spomenknjiga dodijeli i tridesetorici radnika tvornice 
koji u njoj rade od 1936. i 1937. godine.

Osim toga, dodijeljene su i nagrade za najbolje literarne sastave 
o aluminijskoj industriji, koje su pisali učenici šibenskih srednjih i 
osnovnih škola. Prvu i drugu nagradu dobile su učenice Gimnazije 
BR.ANKA CUBRIC i JAGODA BUMBER, a u osnovnim školama 
JASMINKA OBRADOV i JASENKA PRERADOVIĆ.

Na kraju svečane sjednice Radničkog savjeta upućen je pozdrav
ni telegram drugu Titu.

Poslije podne, oko 16,30 sati, organiziran je u Lozovcu narodni 
zbor, kojem je prisustvovalo više tisuća stanovnika sa obje strane 
rijeke Krke. Zbor je otvorio Marko Živković, član CK SKH i sekretar 
organizacije SK u tvornici lakih metala »Boris Kidrič«. On je odao 
priznanje radnicima Lozovca u poslijeratnoj izgradnji, a posebno je 
naglasio heroizam radnika u toku NOB-e, u kojoj je od 437 radnika 
101 radnik dao svoj život za slobodu.

Na zboru je govorio i SREĆKO BIJELIĆ, član Izvršnog komiteta 
CS SK Jugoslavije. U dužem izlaganju on se osvrnuo na razvitak 
aluminijske industrije kod nas, na prilike u staroj Jugoslaviji, te na 
jačanje radničkog pokreta i razvitak industrijskog proletarijata. Da
jući veliki značaj ovom jubileju. Srećko Bijelić je istakao da se on 
poklapa sa 30-godišnjim radom druga Tita na čelu Saveza komunista 
Jugoslavije.

U toku svoga izlaganja Srečko Bijelić je govorio i o historijatu 
borbe radnika svoga kraja, ističući njihov veliki doprinos u revo
luciji i socijalističkoj izgradnji naše zemlje.

Zatim se osvrnuo na međunarodnu situaciju, nakon čega je go
vorio o problemima privrede, zalažući se za razvitak sistema koji 
bi stalno bio na kursu reforme i samoupravljanja, a protiv težnji 
koje zadržavaju preživjele odnose.

Poslije govora druga Srećka Bijelića otkriven je spomenik pogi
nulim radnicima i žrtvama fašističkog terora. Spomenik je djelo 
akademskog slikara Luje Lozice. Čim su položeni vijenci CK SKJ, CK 
SKH i brojnih drugih organizacija, potpredsjednik Savezne skupštine 
dr MILOŠ ŽANKO zapalio je Vječni plamen podno spomenika.

Iste večeri u Šibeniku je otvorena izložba o 30-godišnjici aluminij
ske industrije, a u 20 sati održana je i svečana akademija u Na
rodnom kazalištu. J. C.

Zbor u Lozovcu otvorio je Marko Živković, član CK SK Hrvatske



Povodom 30-godišnjice aluminijske proizvodnje u Lozovcu

VELIKA USTRAJNOST
Trebalo je raditi u tvornici kakve još nije bilo na Balkanu

..I«,,.’

Da toga jutra u Lozovcu nije bilo zbora tvorničkih radnika, koji su u prekidu rada izašli iz tvorničkih 
hala da protestiraju protiv izraelske agresije i rata na Bliskom istoku, izgledalo bi na prvi pogled sve — kao 
prije dvadeset sedam ili trideset godina.

Čak i ovaj protestni miting u tvorničkom krugu učinio se, u osnovi, kao neko hrabro ustrajanje radnika 
prve alu))iinijske tvornice na Balkanu — u borbi što su je vodili tokom tri prošla desetljeća: prvo za svoja pra
va, za veće nadnice, bolje uvjete rada i kolektivne ugovore, kasnije protiv okupatora i za obnovu svoje tvor
nice i zemlje, a danas, sa istom ustrajnošću i dosljednošću, za mir u svijetu.

Tvornica u Lozovcu, od prvo
ga dana puštanja u rad, 1. kolo
voza 1937. godine, doživjela je 
čitav niz prekretnica: generacije 
su se izmijenile, došli su mladi 
ljudi, mnogi rođeni poslije rala. 
Ali, duh solidarnosti radničke 
klase ostao je i danas utisnut u 
svima, kod onih mlađih i kod 
onih starijih. Među njima je i 
dvadesetak veterana što su se 
saživjeli sa tvornicom još od 
njena postojanja.

A ti prvi dani, dani Radnje i 
probnih proizvoda, nosili su u 
sebi prve nade u uhljebljenje 
mnogih porodica ovoga škrtog 
kraja, ali i prve nedaće najam
nog rtulnika.

MNOGO JEFTINE RADNE
SNAGE
Temelji tvornice udareni su u 

listopadu 1936. godine, na gole
mom kraškom bespuću, na po
vršini od pola milijuna kvadrat
nih metara, odmah poviše ka
njona Skradinskog buka. Poče
le su tako nicati hale, spremi
šta, tornjevi, čudne građevine 
sa još čudnijim spratovima — 
povezanih »mostovima«.

U samo devet mjeseci teškog 
i napornog danonoćnog rada ni
kla je nova tvornica, kojoj više 
nisu bili potrebni dimnjaci. Me
tal, koji je upravo osvajao svi
jet, bilo je, eto,-^moguće proiz
voditi i u našoj zemlji. Elek
trične energije, ugljena (za po
gon plinskih turbina), vode i 
radne snage bilo je dovoljno — 
i jeftino, šibenska općina, u 
cilju »privrednog unapređenja 
šibenskog područja«, poklonila 
je zemljište za izgradnju tvor
nice i odrekla se naplate takse 
za vodu, pisale su tadašnje no
vine.

Prve tone aluminija potekle 
su iz 16 elektrolitskih peći u

srpnju 1937. godine, uz pomoć 
stručnjaka »Elektrohemiaha« iz 
Osla, koji su i projektirali tvor
nicu. Postrojenja su imala ka
pacitet od 900 tona aluminija 
godišnje, a do kraja F937. godi
ne proizvedeno je 230 tona.

Nakon proširenja olektrolize 
1938. godine, u^adnjom 12 no
vih elektrolitskih peći, i 1939. 
ugradnjom još 6 peći, proizvod
nja je porasla na 1.800 tona alu
minija. Iste godine, 1939, pušte
na su u rad i postrojenja za 
proizvodnju glinice, kapaciteta 
3.000 tona godišnje. Do tada 
se glinica nabavljala iz »Kemič- 
ne tovarne« — Moste kod Ljub
ljane, a pomoćni materijal (kri- 
clit i aluminijski fluorid) uvo
zio se iz inozemstva.

Gradnju postrojenja tvornice 
izvodila su građevinska podu
zeća iz Zagreba (inž. D. Spillcr 
i inž. G. Kasti), te češka tvrtka 
»Škoda«. Svečano puštanje u 
pogon obavljeno je 1. kolovoza 
1937. godine.

To je ona strana priče koja 
je završila slavljem i parolama, 
i koja je značila dobitak za nc- 
industrijaliziranu zemlju.

TEŠKI POSLOVI OBAVLJANI
SNAGOM MIŠIĆA
Ali, postojala je i druga stra

na medalje; rad u teškim uvje
tima, osobito u elektrolit.skini 
pećima, gdje su radnici poseb
nim željeznim probijačima »bu
šili« koru užarena aluminija da 
bi on procurio u kalupe. Peći 
nisu bile ukopane kao što je to 
u današnjim tvornicama, a nije 
bilo ni mehanizacije. Mnogi teš
ki poslovi obavljani su snagom 
mišića . . .

O prijevozu do tvornice brinu
li su se sami radnici. Mnogi su 
pješačili i iz Šibenika. Da bi bili 
bliže tvornici, radnici su se kas

nije selili u Skradin, koji je u 
to vrijeme bio dosta malaričan.

Tvornicu je podiglo akcionar
ske društvo »Aluminij« a. d. Je
dan od glavnih akcionara bio je 
i predsjednik ondašnje jugosla
venske vlade dr Milan Stojadi- 
nović, »vrhunski« financijski 
špekulant. Inače je kao glavni 
akcionar figurirao Ivanović, či
ja je skraćenica imena glasila; 
IVANAL (Ivanović - aluminij) i 
kao takva bila utisnuta na ingo- 
tima od 3, 10 i 15 kilograma.

mogu garantirati obranu slobo
de i prava naroda.

Talijanski okupator od prvih 
dana je i u ovoj tvornici provo
dio svoj plan »vječnog prisust
va«. Odmah su Talijani u tvor
nicu dovukli svoj rukovodeći, 
tehnički i administrativni kadar, 
dok su naše radnike podvrgli te
roru. Ipak su, unatoč strogim 
mjerama sigurnosti, radnici or
ganizirali diverzije i sabotaže. 
Tako je u listopadu 1942. grupa 
radnika minirala hidrocentralu

Stojadinović je prisustvovao 
i svečanom puštanja tvornice u 
pogon. Toga dana (1. VIII 1937) 
on je stigao brodom u Šibenik, 
ali je dočekan žestokim demon
stracijama, te je morao proslije
diti za Skradin . . .

Sindikati u tvornici bili su 
aktivni već od prvoga dana ra
da, te je još 19. svibnja 1937. bio 
organiziran štrajk, koji je pri
jetio da paralizira raci tvornice 
— koja se upravo spremala za 
probni pogon. Radničkim zahtje
vima bilo jc udovoljeno, ali je 
grupa radnika bila istjerana iz 
tvornice — na čelu sa Perom 
Škaricom.

Godine 1940, uoči rata, podig
nuta jc druga hala clektrolize, 
čelične konstmkcijc (»Škoda«). 
U nju je bilo ugrađeno 20 clck- 
trolitskih peći, te su ukupni ka
pacitet osiguravali proizvodnju 
od 2.880 tona alumniija. Proizve
dene jc 2.200 tona aluminija i 
3.500 tona glinice. Iste godine 
dovršena je i izgradnja ljevaoni
ce i diaigih pomoćnih pogona.

RADNICI ORGANIZIRALI
SABOTAŽE
Ali, rat jc bio na vidiku i me

đu radnicima se osjećalo vrenje. 
Oni su bili svjesni đa poredak 
i institucije stare Jugoslavije ne

»Jaruga«, zbog čega jc tvornica 
»Lozovac« ostala bez električne 
energije. Bez nje su ostali i grad 
Šibenik i Skradin.

Sve prijetnje i nastojanja Ta
lijana da u pogon puste drugu, 
kaloričnu centralu, ostala su bez 
uspjeha. Nisu pomogla ni za
strašivanja. Elektroliza je ipak 
obustavila rad, a pošto je jedno 
vrijeme simbolično puštena u 
pogon, i preko dalekovoda ops
krbljivana energijom iz centrale 
»Manojlovac«, (definitivno je 
prestala radom u siječnju 1943. 
godine. Velik broj radnika bio 
je tada otpušten, dok su Talija
ni demontirali 200 tona proveod- 
nika i kradom ih otpremili u 
Italiju . . .

Sličnu pljačku nastavili su i 
Nijemci, koji su željeznicom po- 
kušbli prebaciti u Njemačku 
veliku količinu elektromotora. 
Ali, njihov plan bio jc osujećen 
i spriječen. Četnici su također 
pljačkali.

NE VIŠE »IVANAL« NEGO
»NARAL«
Opustošenu tvornicu radnici 

su nakon oslobođenja ponovo 
počeli pripremati za proizvcxl- 
nju, ali ovoga puta nošeni vla
stitim entuzijazmom. Tvornica 
je proradila u svibnju 1946. go

dine i svojom proizvodnjom u- 
velikc pomogla obnovu zemlje.

Otada jc prošla 21 godina, a 
vanjski izgled tvornice isti je 
kao i nekada: isti je onaj gole
mi prostor kojem daje pečat cr
vena boja boksitne rude i bijela 
boja kamena, iste su i one hrpe 
naslaganih aluminijiskih ingota 
što se svjetlucaju na suncu. Raz
lika je samo u tome što ih sada 
ima više i što su na njima utis
nuta slova NARAL (narodni alu
m iniji

U obilasku tvornice, kroz sta
ra i novija postrojenja, sretao 
sam ljude koji su ovdje proveli 
dobar dio svoga života. Ni je
dan nije rekao da je to vrijeme 
provedeno uzalud.

TOMU ERCEGA pronašao sam 
u elektro - radonioi. Rođen je 
1908. godine u Lozovcu. Otac je 
scclmoro djece.

— Radim u Lozovcu od prve 
godine postojanja tvornice. Svi 
radnici bili su bez iskustva. I- 
mali smo pređradnike Norveža- 
ne i oni su nam pokazivali kako 
se radi. Morali smo se brzo 
osposobljavati. Cesto se nije 
gledalo na vrijeme. Radilo se i 
preko smjena. Plaće su nam u 
početku bile loše.

Poslije rata radio sam na gra
đevinskim radovima u obnovi 
objekata. Bilo je mnogo novih 
radnika bez iskustva, pa sam 
opet neko vrijeme radio u ljeva
onici. Zatim sam prešao u elek
tro - radionicu, gdje d danas ra
dim.

KRSTE KOVIC sjeća se tačno 
prvog dana kad je došao u ivor- 
nicu. »To je bilo« — kaže Ko- 
vić — »tačno 1. listopada 1936. 
Zapravo, tvornice tada još nije 
ni bilo. Tek su bili otpočeli pr
vi građevinski radovi i pravio 
se priključni put do skradinske 
ceste. Kad je dovršen pogon 
glinice, 1938. godine, zaposlio 
sam se u tom pogonu, ali sam 
radio i na njegovoj izgradnji. 
Tu sam ostao sve do 1943. godi
ne, kada je elektroliza obusta
vila rad zbog rušenja dalekovo
da od strane radnika — parti
zana. Nakon rata vratio s-am se 
ponovo u pogon glinice, 1947. go
dine. Sada radim na drobilici u 
novom pogonu obrade boksitne 
rudače«.

Ković i ne pomišlja na penzi
ju. »Ako odem u penziju« — ka
že on — »to bi značilo da više 
nisam nizašto. A ja osjećam da 
mogu raditi«.

NIKOLU ŠUPU sreli smo u 
pogonu glinice, kod velike rota
cione peći. U tvornici radi 18 
godina. Prije toga bio jc zapos
len u hidrocentrali »Jaruga« na 
Krki, zajedno sa svojim bratom 
Franom.

Budući da je FRANE bio je
dan od glavnih učesnika u one
sposobljavan ju centrale »Jaru
ga«, poveli, smo razgovor o to
me događaju.

— Bilo je to 30. XI 1942. godi
ne — sjeća se Nikola. Radilo se 
u centrali po 12 sati dnevno. 
Oko osamnaest sati toga dana 
trebao me na poslu smijeniti 
brat Frane. Znao sam što se 
sprema. Talijani su nekako bili 
uznemireni. Udvostručili su 
straže. Pred ulazom u centralu 
razgovarao sam sa stražarima, 
nastojeći da ih nekako zabavim, 
jer je upravo nailazio brat Fra
ne. Znao sam da u torbi nosi 
eksploziv.

Došao je nasmijan, čak su 
stražari izmijenili s njim neko
liko riječi. Eksploziv jc ušao u 
centralu . . . Oko 21 sat sve je  
bilo gotovo. Poskakali smo u 
rijeku . . .

Frane i ja otišli smo u parti
zane, a slijedećeg dana Talijani 
su mi zapalili kuću.

Neka svoja sjećanja iznio jc 
i inž. BLAŽENKO BUDANKO 
tehnički direktor tvornice u Lo
zovcu, koji je i sam već tride,set 
godina na raznim dužnostima 
u toj tvornici, što znači od nje
nih prvih dana.
U tvornicu sam došao 15. trav

nja 1937. godine. Bio sam mlad 
i bez osobitog iskustva, a tre
balo je raditi u jednoj tvornici 
kakve još nije bilo na Balkanu.

TOME ERCEG

— Kako ste ta iskustva sticali 
u prvom razdoblju, i kao struč
njak i kao čovjek?

— Zaista, u svemu je trebalo 
poći iz početka. Da bih detalj
no upoznao proces proizvodnje, 
radio sam najraznovrsnije pos
love. Češto sam u ruke uzimao 
željeznu šipku za probijanje a- 
luminijske »kore« u pećima. To 
je bio jedini način da se uoče 
nedostaci i proces usavrši.

—  Postoje, čini se, neke ne- 
jasnoće u tome kada je potekao - 
prvi aluminij iz ove tvornice. | 
Možete li navesti tačan datum? .

— Mogu vam tačno reći da je 
to bilo 7. srpnja 1937. godine. < 
Naime, u dokumentima švicar- I 
ske firme »Martigny«, preko | 
koje je išao plasman našeg a- ; 
luminija, tačno su navedeni da
tumi kada su uzorci aluminija 
otpremani toj firmi na analizu. 
Prvi takav datum naveden je 
7. VII 1937.

—  Spomenuli ste analize. Zar 
se one nisu vršile i u tvornici?

— Jesu, ali nismo imalo kom
pletiran laboratorij. Osim toga, 
Švicarci su tražili da im se na 
analizu šalju uzorci svkaog lije
vanja, a to je bilo svaka dva 
dana. Mogu ipak reći da su se 
naše analize gotovo u potpuno
sti podudarale s njihovima. To 
je za nas bilo ohrabrujuće.

—  Sjećate li se nečeg posebno 
uzbudljivog u tim prvim dani
ma tvornice?

— Pa sve je na svoj način bi
lo uzbudljivo. Radilo se o pro
izvodnji koju je tek trebalo os
vojiti. Ipak, spomenut ću vam 
jedan sluča j. Bilo je to mijc- 
sec - dva prije onoga datuma 
kada smo izlili prve uzorke i 
poslali ih švicarskoj firmi. Jed
noga jutra prišli smo jednoj od 
peći, koja je već radila. Probili 
smo nešto »kore«. Pred nama 
se ukazao mali krater iz kojega 
je izbijala svijetlo - crvenkasta 
jara. Čekali smo šta će se dogo- 
dit.i Bilo je zaista uzbudljivo: 
nakon kraćeg vremena potekao 
je rastaljeni bijeli metal! Tek 
jedna mala količina, velika po
put ovećeg kovanog novca. Kad 
se skrutnula, urezali smo u taj 
»novčić« svoja imena i datum. 
To je bio prvi aluminij što smo 
ga ovdje vidjeli, šteta što nis
mo taj komad uspjeli sačuvati.

TEKST I SNIMCI: 
JOŠKO CELAR



STANJE I MOGUĆNOSTI EKONOMSKOG RAZVOJA 
DRNIŠKE KOMUNE (4)

Miljevački proizvodi 
na svjetskom tržištu

Poljoprivreda je već danas najznačajnija oblast drniške priv
rede, premda je društveni sektor zastupljen sa svega 10 posto. 
Nosioci poljoprivredne proizvodnje su PIK »Petrovo polje«, PZ. 
Oklaj, PZ Unešić i »Miljevci«, pogon zagrebačkog »Voća«.

Prvo ćemo se osvrnuti na bivšu PZ Miljevci — danas pogon 
»Miljevci« u sastavu poduzeća »Voće export-import« — Zagreb. 
Na taj prikaz opredijelili smo se iz tri razloga: prvo — da bismo 
pokazali prednosti integracije izvan granica jedne komune (u ono 
vrijeme i izvan granica kotara), drugo — da bismo istakli jednu 
suvremenu plantažu na dalmatinskom kršu, i treće — da upoz
namo čitaoce s jednom od prvih zadružnih organizacija na ovom 
području.

Poljoprivredna zadruga »Miljevci« — Siritovci osnovana je 27. 
listopada 1945. godine. Narodni odbor kotara Drniš, rješenjem br. 
9980 od 12. srpnja 1947. godine odobrio je osnivanje zadruge, pod 
gornjim nazivom, za područje drniških sela: Drinovci, Brištani, 
Bogatići, Kavalići, Siritovci, Kaočine, Ključ i No.s-Kalik. Piedmel 
poslovanja zadruge bio je trojak: poljoprivredna proizvodnja, tr
govina na malo i otkup proizvoda od individualnih proizvođača, 
te davanje ugostiteljskih i diugih usluga svojim članovima.

Na osnovu dobrovoljnog članstva, u zadruzi je učlanjeno oko 
400 miljevačkih zadrugara, dok s punim udjelom ima oko 50 posto 
učlanjenih. Prvotno je zadnjga obuhvaćala 300 ha zemljišnih povr
šina društvenog vlasništva, dobivenih na trajno korištenje. Osno'.- 
na djelatnost sada je proizvodnja voća i grožđa na površini od 
oko 200 ha. Pored toga, zadruga se bavi otkupom poljoprivrednih 
proizvoda od individualnih proizvođača i vrši prodaju reproduk- 
cionog materijala za poljoprivredu.

Stalno zaposlenih radnika zadruga je imala samo 19 (toliko 
ih ima i danas, kao pogon zagrebačkog »Voća«).

Nasad višnje maraske i badema sađen je od 1954. do 1961. 
Veći dio nasada zasađen je bez rigolanja tla (to je stariji dio), 
dok je oko 30 posto površina rigolano prije sadnje. U posljednje 
tri godine obavljeno je rigolanje na većem dijelu površine, izti- 
zevši predjela na kojima se nalazi tzv. kamen — »stanac«. Inače, 
čitav se kompleks nalazi na miljevačkom kamenjaru — jako 
izmjenljive strukture.

Na tom objektu danas ima 19.000 stabala maraske i 13.000 
stabala badema. Dio nasada sađen je kao čista kultura maraske, 
a dio naizmjenično s bademom, što je uobičajeno za te kulture. 
Sadnja je uglavnom izvršena u razmaku 7 ,\ 7 m i, računajući 
životni prostor pojedinog stabla, ima površinu od 157 ha. U nasadu 
badema zastupljene su ove sorte: teksas, čarski kasni, princes i 
domaći tvrdiš.

Od ostalih voćnih sorti ima 679 stabala trešnje, te nešto kru
šaka, bresaka i oraha (ukupno 1.000 stabala).

Vinograd je zasađen na površini od 14 ha i ima 40.000 čokota 
vinskih sorti, uglavnom »plavine« i »debita«. Od toga je na 8 ha 
1954. godine zasađeno 27.000 čokota i danas se oni nalaze u 
punom rodu (prošlogodićnji plan od 3 kg po čokotu ostvaren je). 
Površina od 50 ha, sa 13.000 čokota, sađena je 1963. godine. Plani
rana proizvodnja grožđa za prošlu godinu od 94.000 kg također 
je ostvarena.

Plantaža vinograda i voća, ograđena suhozidom visine 1,30 m, 
nalazi se u centralnom dijelu visoravni Krke i Cikole, odnosno u 
središnjem dijelu Miljevaca.

Uložene investieije u nasad početkom svibnja prošle godine 
iznosile su 68,OOO.OO0 starih dinara ili 400.000 starih dinara po 
hektaru, uključujući u taj iznos i skladišne površine (oko 1.000 m-) 
upravnu zgradu, itd. S obzirom na vrijednost objekta, to su mala 
financijska ulaganja. Naime, poznato je da za ozbiljnije prinose 
treba maraski bar 5 godina, a bademu 7—10 godina, i to uz dobru 
gnojidlDU, pravovremenu zaštitu i solidnu obradu.

PZ »Miljevci«, baveći se posljednjih godina isključivo poljo
privrednom proizvodnjom (nakon odvajanja trgovinskih prodava
onica), nije imala financijskih gubitaka, ali ipak nije bila u 
stanju da više ulaže u nasade i modernizaciju proizvodnje. Prošle 
godine nasad se našao u ozbiljnoj krizi. Trebalo je obaviti gnojid
bu mineralnim gnojivima, sa oko 3 kg EMP-a po stablu, nabaviti 
atomizer za vršenje zaštite i još jedan traktor — gttsjeničar BNT, 
te potrebna sredstva za zaštitu, za proširenje skladišta i poveća
nje osobnih dohodaka. Sve to kolektiv bivše PZ »Miljevci« nije 
mogao učiniti. I, organi upravljanja jasno su rekli da je izlaz u 
integraciji. Ponudili su se PIK-u »Petrovo polje« i »Voću e.\porl- 
-import« iz Zagreba. Na referendumu su se miljevački zadrugari 
izjasnili za »Voće« i od 1. srpnja 1966. posluju kao pogon toga 
poduzeća.

»Voće export-import« iz Zagi-eba osnovano je rješenjem vla
de NRH od 22. ožujka 1947. godine. Predmet poslovanja je vršenje 
vanjsko-trgovinskih poslova izvoza i uvoza iz struke: voća, povr
ća i prerađevina, zatim trgovinska djelatnost na veliko i malo u 
unutrašnjem prometu, te proizvodnja voćnih sokova, koncentra
ta, alkoholnih pića i konzervi voća i povrća. U svome sastavu ima 
i dvije tvornice: »Vitaminku« iz Banja-Luke (prerađivač i nekih 
proizvoda pogona »Miljevci«) i »Stubičanku« iz Gornje Stubice. 
Osim toga, »Voće« ima radne jedinice i skladišta u Beogradu, 
Sempetru, Zagrebu, Subotici, Splitu i drugim mjestima.

U pogonu »Miljevci« kažu da je integracija ispunila očekiva
nja i da jp'potpuno opravdana. U kratkom roku, od nepune godi
ne dana, podignuto je (montažnom izvedbom) skladište 40x11 m, 
garaža 14x9 m, te kupljen traktor-gusjeničar i atomizer »besler«. 
Ulaganja u poljoprivrednu proizvodnju porasla su za 4 — 5 pula, 
dok je potrošnja umjetnog gnojiva porasla od 3 na 15 vagona. 
Zasađen je i rasadnik sadnica maraske, badema i trešnje. Osim 
toga, prije integracije otkupljivan je od individualnih proizvođa
ča samo badem, dok se danas otkupljuje i smokva. Posljednjih 
godina cijena suhih smokava dosta je velika. U pogonu planiraju 
otkup i daljnje sušenje smokava u sušari koju misle izgi'aditi.

Pored toga, planirana je izgradnja još jednoga skladišta, dok 
se na dovođenju električne energije već radi. U tu svrhu utrošit 
će se 9 milijuna starih dinara. Nakon dovoda struje instalirat će 
se postrojenje za tucanje i preradu badema. Time bi porastao i 
broj zaposlenih radnika. U vrijeme sezonskih radova pogon zapo
šljava 100 — 200 radnika, dok bi na novim postrojenjima radilo 
50 — 70 radnika više od 5 do 8 mjeseci, ovisno o urodu badema 
na području Dalmacijo.

Urod badema u Dalmaciji kreće se od 1.000 do 3,000 tona i nje
govom preradom ostvario bi se bruto-piodukt od 40 do 60 miliju
na starih dinara, koliko je donedavno iznosila cjelokupna proiz
vodnja ekonomije. Planirana je i gradnja radionice za ambalažu, 
čija bi vrijednost usluga iznosila 6 — 8 milijuna dinara.

Osobni dohoci iznose danas u prosjeku 690 novih dinara, dok 
su 1965. iznosili 350 novih dinara. Očekuje se daljnje povećanje 
proizvodnje i osobnih dohodaka.

Ekonomija za 1967. godinu planira proizvodnju maraske od 
95.000 kg, u vrijednosti od 427.500 novih dinara, proizvodnju bade
ma od 39.000, u vrijednosti od 312.000 novih dinara, proizvodnju 
trešnje od 1.358 kg, u vrijednosti od 2.716 novih dinara i proizvod
nju grožđa od 104.900 kg, u vrijednosti od 136.370 novih dinara, te 
davanje usluga u vrijednosti od 2.080 novih dinara i otkup u iznosu 
od 150.000 novih dinara. Osim toga, planiran je dohodak pogona 
u iznosu od 43 milijuna starih dinara (1965. godine bio je 12 mili
juna).

Proizvodi ekonomije iz Miljevaca djelomično se prerađuju u 
banjalučkoj »Vitaminki«, dok veći dio »Voće« plasira na evropsko 
i svjetsko tržište (Austrija i SAD), te su tako miljevački proizvo
di cijenjeni i traženi ne samo na domaćem nego i na svjetskom 
tržištu.

Si me Pilić

PRVI PUT U JUGOSLAVIJI NA MAGISTRALI SU UCRTANE NOVE SREDIŠNJE UM JE 
OD MJEŠAVINE SINOLAKA I STAKLENIH KUGLICA (PERLA) U OBLIKU FINIH KRISTA- 
LIĆA ŠEĆERA.

UCRTALO IH JE ZAGREBAČKO PODUZEĆE »INTERPLET« NA -DIONICI MAGISTRA 
LE KOJU KONTROLIR.A I ODRŽAVA PODUZEĆE ZA CESTE IZ SIBENHCA, U DUŽINI OD 
175 KILOMETARA.

NOVE SREDIŠNJE LINIJE DAJU NOĆU ODSJAJ I ZA DEVET PUTA JASNIJI OD UO 
BIČAJENIH I VOZAČA »VODE« PO CESTI BOLJE OD BILO KOJIH DOSADAŠNJIH SAO
BRAĆAJNIH ZNAKOVA.

PRVI PUT U NAŠOJ 
ZEMLJI

jajna traka na magistra l i
u četvrtak, noću, krenuli su šibenski novinari na specijalnu vožnju po magistrali, u or

ganizaciji Poduzeća za ceste iz Šibenika i ziigrebaćkog poduzeća »Interplet«.
Cilj vožnje bio je da novinari na licu mjesta upoznaju sve ono što je Poduzeće za ce

ste iz Šibenika učinilo da dionica magistrale od Masleničkog mosta do splitskog područja bu
de sigurnija za vožnju.

Osim toga, trebalo je da prvi put vide i novu središnju liniju, zapravo sjajnu bijelu tra
ku povučenu po sredini koloveza. Na put s novinarima krenuli su i predstavnici Poduzeća za 
ceste, direktor Ivan Skračić i inž. Anđelko Marušić, te predstavnik »Interpleta«.

Nakon jednosatne vožnje, no
vinarima su prezentirani mnogi 
podaci koji govore da je šiben
sko Poduzeće za ceste prišlo 
ovogodišnjim pripremama magi
strale za saobraćaj — vrlo sa
vjesno, ulažući u to znatna fi
nancijska sredstva.

Direktor Ivan Skračić upoz
nao je novinara da je na podru
čju magistrale, koje pripada 
Poduzeću za ceste iz Šibenika, 
bilo prošle godine ukupno 338 
saobraćajnih nesreća (na po
dručja Zadra 182, a na podru
čju Šibenika 156), te da je u 
njima smrtno stradalo 15 osoba 
(Zadar 8, Šibenik 7), dok je 78 
Ica bilo teže, a 134 lakše povri 
jeđeno. Ukupna materijalna šte
ta nastala u tim nesrećama 
kreće se oko 163 milijuna starih 
dinara (Zadar 85, a Šibenik 78 
milijuna).

Iako to nisu bile tako alar
mantne činjenice, poduzeće je 
htjelo da ih u ovoj Međunarod
noj godini turizma smanji i sve- 
da minimum, te da vožnju po 
svome dijelu magisft-ale učini 
udobnijom i sigumiijom. Brojni 
izvještaji i zapisnici kotarskih i 
republičkih inspekcija i komisi
ja govore da je šibensko podu
zeće ulagalo dosta napora da to 
učini. Ovogodišnji izvještaji to 
još više potvrđuju. Ali, s obzi
rom na Međunarodnu godinu tu 
rizma i pojačani promet vozila 
u ovogodišnjoj sezoni, trebalo 
je da Poduzeće za ceste uloži 
daleko više sredstava i kvalitet
nije pripremi cestu za vožnju.

U prvom redu trebalo je 
»zakrpati« kolovoz i dovesti ga 
u normalno slanje, pogotovo što 
su ruiniranja bila velika. Do sa 
da je »zakrpano« oko 7.000 
kvadratnih metara magistrale, 
uglavnom na zadarskom po
dručju, u što je poduzeće utro
šilo oko 35 milijuna starih dina
ra. Za obnovu postojećih i po- 
islavljanje novih saobraćajnih 
znakova poduzeće je izdvojilo 8 
milijuna dinara, a za ugradnju 
2 kilometra odbojnika (čelič
nih) utrošila je još 28 milijuna 
starih dinara.

Poduzeće je izvršilo i obnovu 
kilometarskih stupića, te ure
đenje raskršća, petlja, križali- 
šta i prostora za pristajanje 
autobusa, a sada upravo radi na 
postavljanju 17 semafora i 2 
kontrolna ogledala. Za sve te 
radove poduzeću je trebalo oko 
320 milijuna starih dinara.

Nova središnja Unija po ko
lovozu također je jedna od mje
ra veće sigurnosti u saobraćaju. 
Zbog toga je i Poduzeće za ceste 
prvo u zemlji prihvatilo ponudu 
zagrebačkog poduzeća »Inter
Plot« da tu liniju ucrta mješa
vinom sinolaka i staklenih ku
glica veličine finih kristalića 
šećera.

Na čitavoj dionici šibenskog 
poduzeća, u dužini od 175 kilo
metara, nova linija već postoji. 
Uvidjevši njene prednosti i kva
litete (veliki odsjaj, čak i za 
vrijeme magle i kiše, dosta si
gurno »vođenje« vozača, traj
nost i garancija tvornice na go

dinu i po dana, i slično), za no
vu mješavinu zainteresii'ali su 
se i poduzeća Splita, Dubrovni
ka, Gospića i Crne Gore, s ko
jima je »Interplet«, već sklopio 
ugovore za ubilježavanje središ
njih linija na dužini cesta i ma
gistrale od 1.050 kilometara.

Sada se za novu smjesu inte
resiraju i neki aerodromi, te 
poduzeća iz unutrašnjosti zem
lje. Poduzeće za ceste iz Šibeni
ka upotrijebit će novu smjesu 
i na cesti Šibenik — Drniš, čim 
ona bude završena. Naime, sta
re linije trebalo je mijenjali 
svake godine, a ipak se noću 
nisu vidjele ni tridesetak me
tara pred .svjetlima automobila, 
dok nova mješavina svjetli sve 
dok farovi sežu, »govoreći« vo
začu kad nailazi krivina, kad

nizbrdica, a kad uzbrdica, te 
gdje je sredina kolovoza, tako 
da je greška gotovo isključena. 
Osim toga, postavljanje nove 
linije vršj se strojem njemačke 
proizvodnje, koji automatski i 
odjednom vuče sve tri središnje 
Unije (isprekidanu, neisprekida- 
nu i kraću isprekidanu), dok 
se prije morailo vraćali za svaku 
od tih linija, čime se gubilo na 
brzini i tačnosti razmaka.

Ukupni troškovi za ucrtava- 
njc linije od sinolaka i silnih 
kristal'ića na području Poduze
ća za ceste Iz Šibenika iznose 
oko 30 milijuna starih dinara. 
Zagrebačko poduzeće »Inter- 
plcl« jedini je uvoznik i izvo- 
člač takvih radova. Inače, novu 
smjesu proizvodi francuska 
»Kiffer Hamaide«.

Vozači sa kojima smo razgo
varali o novoj liniji naprosto 
su zadivljeni. Rekli su nam da 
im je sada vožnja prijatnija, 
te da se po cesti sa starom li
nijom kreću kao da su iz civi
lizacije došli u provinciju.

Na aulobusnoj slanici u Pirov- 
CLi dogodila se 6. lipnja teška sa
obraćajna nesreća, u kojoj je po
ginuo Ante Serdarev, učitelj iz 
Vodica, zaposlen u Pirovcu.

Serdarev je izašao iz autobusa 
s namjerom da prijeđe raskrsni
cu i dođe u selo. Iznenada je na
letio osobni automobil »Volga«, 
nikšićke registracije, i velikom 
brzinom zahvalio Serdareva na 
sredini ceste. Vozač je pokušao 
kočiti, ali bez uspjeha. Serdarev 
je bio odbačen i na mjestu je 
ostao mrtav.

Taj slučaj ponovo upozorava 
da su prilikom izgradnje dionice 
Jadranske magistrale kroz Piro- 
vac učinjeni propusti. Raskrsni
ca je trebala bili riješena siste
mom nadvožnjaka. Ali, do toga 
nije došlo. Tako sada putnici i 
turisti, uz životnu opasnost, pre
laze sa autobusnog stajališta pre
ko magistrale — da bi se spustili 
u mjesto.

Osim toga, čitava raskrsnica je 
prilično nepregledna, osobito za 
vozila koja izlaze iz Pirovca. Vi
dik zaklanjaju okolni grmovi, 
masline i tabla s reklamom za 
restoran. Nema ni dovoljno mje-

Iz Drniša
u Drnišu je 8. orog mjeseca o- 

drzana VI redovna općinska ko}t- 
ferencija SSRN, kojoj su, pored 
delegata i članova Općinskog od
bora SSRN, prisustvovali i Dozo 
Radić, pot predsjednik Glavnog 
odbora SSRN Hrvatske, i Miro 
Kuhač, član Izvršnog odbora Ko
tarskog odbora SSRN Split.

Za predsjednika Općinske kon
ferencije izabran je Mile Lovrić, 
a za tajnika Bozo Aralica.

U izvještaju, koji je obtihvatio 
razdoblje od V konferencije 1965. 
godine do početka lipnja ove go
dine dat je veoma iscrpait preg
led drtištveno-političkog i priv
rednog života ove komune.

Opširnije u ovoj konferenciji 
obavijestit ćemo vas u slijede
ćem broju našeg lista.

Š.P.

sta za okretanje.
Posebno treba napomenuli da 

je na toj raskrsnici veoma živ 
promet pješaka, zapi'ege i konja, 
osobito u ljetnim mjesecima — 
kada se mještani vraćaju iz po- 
Ija.

Da se izbjegnu nove ži'tve, ne
što bi trebalo poduzeli. Jer, nije 
dovoljno da se samo ograniči br
zina vožnje na 50 kilomettira, ko
ju u većini slučajeva vozači i ne 
poštuju. J. C.

U p o z o r e n j e
Drveni most preko rijeke Krke, pod samim slapovima, podignut 

je prije pet-šest godina. On je dosad dobro služio izletnicima i kam- 
pistima na drugoj obali rijeke, te radnicima i težacima oko Skradi
na — koji poslom dolaze na Krku.

Ali, ove sezone, kada se na tom punktu očekuje najveća frekven
cija, pred mostom je postavljena tabla sa upozorenjem: »Prijelaz 
preko mosta zabranjen radi mogućnosti rušenja.«

Nepogode i snage vode stvarno su uzdrmali most, tako da je na 
više mjesta znatno oštećen. Vjerojatno takvo stanje neće potrajati 
do ljeta, ali začuđuje da on ni do danas nije popravljen.

Tabla sa upozorenjem nije rješenje, tim više što turisti i izletnici 
nemaju tlrugog puta za prijelaz preko rijeke. Oni most još uvijek 
koriste.

Tekst i snimak: J. C.

UZ 30 - GODIŠNJICU ALUMINIJSKE INDUSTRIJE

I U MOSTOGRADNJI
Od svega tri tisuće tona u predi'atnim godinama proizvodnja 

aluminija u našoj zemlji popela se danas na više od 50 tisuća 
tona. Unatoč prednostima nad klasičnim vrstama građevinskog 
materijala, alunt^nij još uvijek nije našao široku primjenu u 
građevinarst\ai. Pa ipak, s onim što je dosad postignuto — mo
žemo biti zadovoljni.

Osim što se aluminij upotrebljava za gradnju hangara, tvor
ničkih hala i krovnih konstrukcija, on se dosta primjenjuje i za 
gradnju reprezentativnih objtkata u našoj zemlji.

Tako je uspješno primijenjen 
kod gradnje zagrebačkog nebo
dera, čiji je vanjski dio gotovo 
sav od aluminija. U građevinar
stvu se posebno teži serijskom 
načinu proizvodnje, naročit;) 
kod izrade prozorskih okvira, 
vrata, i slično.

U posljednje vrijeme i kod 
.nas aluminij nalaz veliku pri
mjenu u arhitekturi. Jedan ta
kav objekt izgrađen je u Valjc- 
vu, gdje je aluminij došao do 
izražaja pri gradnji spomenika 
palim borcima. U brodogradnji 
se također .sve više upotreblja
va, naročito kod gradnje nalpa- 
lublja. Ovdje dolazi u obzir

specijalna legura načinjena od 
alunainija i magnezija. U avion
skoj industriji aluminij se upo
trebljava kao legura zajedno s 
magnezijem i bakrom, čija su 
svojstva golo\'o slična čeliku.

U željezničkom i autobusnom 
saobraćaju aluminj se mnogo 
primjenjuje. Naročito veliku 
primjenu doživio je kod amba- 
l;ty.c, ne samo u kemijskoj, pre
hrambenoj i duhanskoj indu.stri- 
ji nego i u pakovanju lijekova. 
Aluminijske folije u tom pogle
du pokazale su specifične oso
bine. U prvom i'cdu, čuvaju kva- 
lilel i sprečavaju kvarenje arti
kala za duže \rijeme.

U novije doba, naročito izvan 
naše zemlje, aluminij se sve vi
še primjenjuje i u mostograd- 
nji, te kod gradnje atomskih 
centrala. Sličnu primjenu ima 
i kod uređaja za navodnja- 'e 
zemljišta. Iptak, najveću pri
mjenu doživio je u domaćin
stvu (namještaj, stolovi i sto
lice). Ovdje naročito dolazi do 
izražaja težnja da se — korisno 
uskladi sa udobnim.

Budući da aluminij ima mno
ge prednost pred klasičnim ma
terijalima, ne samo u građevi
narstvu nego i u ostalim obla
stima, to je sasvim razumljivo 
da on danas nailazi na sve veću 
primjenu.

Što i dosad nije šire primje
njivan, razlog prvenstveno leži 
u skupoći, te u nedostatku siro
vina za prerađivačku industriju. 
Poznalo je, naime, da jedna naša 
tvoi'nica može »progutati« cje
lokupnu godišnju domaću pro
izvodnju toga metala. Takvom 
stanju umnogome doprinose i 
disproporcije koje vladaju iz
među elektroenergetskih kapa
citeta i tvornica aluminija.

Pomanjkanje iskustva, kadra 
i mladost ove industrije, objek
tivne su teškoće, ali ih ona 
savladava i uspješno prati raz
voj cjelokupne privrede, što, 
medu ostalim, potvrđuju i us
pjesi tvornice lakih metala »Bo
ris Kidrič«. (jj)
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REAGIRANJA
Za prošlonedjeljne agresije 

Izraela na susjedne arapske ze
mlje, UAR, Jordan i Siriju, go
tovo sve diTJŠtveno - političke 
organizacije, radni kolektivi, 
škole i druge institucije na po
dručju šibenske opčine pridru
žile su se osudi izraelske agre
sije, zahtijevajući da se što 
prje vrati mir na Srednjom 
istoku.

Na protestnim mitinzima 
u radnim kolektivima izražene 
su simpatije i prijateljska po
drška arapskim narodima u 
njihovoj borbi za očuvanja le
gitimnih pwva i za uspostavlja
nje mira u tom dijelu svijeta. 
U vezi s tim, upućeni su brojni 
telegrami Drvžanom sekretari- 
rijatu za vanjske poslove, u ko
jima građani i radni ljudi naše 
komune izražavanju oštru osu
du izraelske agresije i zahtjje- 
vaju što skoriju obustavu rat
nih operacija na teritoriju a- 
rapskih zemalja, te povlačenje 
agresora sa napadnutog terito
rija. ( j j

PRIJEDLOG O REORGANI
ZACIJI ŠKOLSTVA

NA SKUPOVIMA ORGANI
ZACIJA SSRN

U svim mjesnim organizacija
ma i podružnicama Socijalistič
kog saveza u toku je održavanje 
lasprava o Prijedlogu za reor
ganizaciju mreže škola prvog i 
drugog stupnja.

Nakon što se članovi SSNR 
izjasne o predloženoj reorgani
zaciji školstva na šibenskoj op
ćini, sazvat će se sjednica Skup
štine općine Šibenik, na koj ôj 
će se donijeti odgovarajuće 
mjere.

O jnredloženoj reorganizaciji 
školstva raspravljali su i člano
vi radnih zajednica i savjeta 
škola prvog i drugog stupnja. 
Tom prilikom date su primjed
be i sugestije za buduće djelo
vanje šibenskog školstva.

Kao što je poznato, prema 
Prijedlogu što ga je izradila spdoi- 
jalna komisija, umjesto Z1 os
novne centralne škole ubuduće 
bi djelovalo 16, odnosno 13 cen
tralnih škola, dok bi se na po
dručju drugostepenog školova
nja formirala četiri obrazovne- 
-stručna centra, i to: metalur
ško - tehnički centar, centar za 
robni promet, škola za učenike 
u privredi i gimnazija.

Tako formirani centri rezul- 
let su potreba i mogućnosti ši
benske privrede i komune u cje
lini. (j)

u posljednjem, trećem ovogo
dišnjem broju časopisa »Privre
da Dalmacije«, koji već nekoliko 
godina izlazi u Splitu, obrađeno 
je više aktuelnih privrednih te
ma. Pored ostalih, objavljen je i 
rad našeg sugrađanina Borisa 
Kale, u kojem argumentirano i 
studiozno raspravlja o organiza
ciji, upravljanju i održavanju ce
sta. Drug Kale je veoma česti su
radnik časopisa »Privreda Dal
macije«.

Muzej grada Šibenika već je o- 
havio sve potrebne pripreme za 
učestvovanje na Prvoj internaci
onalnoj izložbi gradskih zidina 
koja će se krajem ovog mjeseca 
održati u talijanskom gradu Luc- 
ca. Na izložbi će Muzej grada Ši
benika predočiti, uz ostalo, foto
kopije gradskih zidina, tvrđava i 
vrata, te gradskog grba. Na sku
EU će suradnik Muzeja grada Si 

enika prof. Frane Dujmović pod 
nijeti referat na temu »Razvitak 
Šibenika«, sa osobitim osvrtom 
na povijest njegova forlifikacio- 
nog sistema.

Početkom srpnja ove godine 
dvadesetak mladih Šibenčana, ve 
činom učenika Gimnazije, posje 
tit će francuski grad Grenoble 
Oni će u Grenobleu boraviti dva
deset dana i tako uzvratiti po
sjet mladim Francuzima koji su 
prošle godine boravili u našem 
gradu. Pored susreta s lamoš 
njom omladinom, Šibenčani će 
razgledati i kulturno-historijske 
spomenike Grenoblea i okolice.

(B)

INDIVIDUALNA STAMBENA 
IZGRADNJA

Nove kuće 
i vikend-kućice

u gotovo svim poznatijim tu
rističkim i izletničkim mjestima 
na šibenskom području vrlo je 
razvijena stambena djelatnost. 
Ona se naročito razmahala duž 
obalnog pojasa, na kojem se, 
prema regiona-lnom planu, for
miraju rekretavni centri.

Sve do prošle godine Šibenik 
se nalazio na pi"vom mjesto po 
intenzitetu individualne stambe
ne izgradnje. Međutim, u zad
nje vrijeme porastao je interes 
za gradnju obiteljskih i vikend- 
-kućica i u mjestima izvan grad
skog područja. Sve se više inte
resenata za gradnju takvih obje
kata javlja i iz unutrašnjosti 
zemlje, iz Beograda, Zrenjanina, 
Osijeka, Zagreba i drugih gra
dova.

Radi ilustracije, navodimo po
datke koje smo o lindividualnoj 
stambenoj izgradnji dobili u 
Odjelu za komunalne poslove 
Skupštine općine Šibenik. Sa
mo u ovoj godini,, i to do kraja 
svibnja, registrirano je — ništa 
manje nego 220 dozvola za do
djelu lokacija.

U većini slučajeva radi se o 
gradnji malih obiteljskih i vi
kend - kućica. Od toga broja 
najveći broj lokacija odnosi se 
na Primošten, Vodice, Tijesno, 
Murter, Pirovac, Grebašticu i 
Žabonić. Računa se da će do 
kraja ove godine biti registrira
no najmanje 400 dozvola za do
djelu lokacija, (j)

KADA ĆE USLIJEDITI GRA
DNJA NOVOG GROBLJA?

Sadašnje groblje, smješteno 
ispod tvrđave Sv. Ane, a građe
no prije 130 godina, ni u kojem 
slučaju ne odgovara više svojoj 
namjeni, posebno zbog svoje lo
kacije. Ono se nalazi u najgušće 
naseljenom gradskom podru
čju. Osim toga, dio groblja na
lazi se u veoma derutnom sta
nju, to predstavlja opasnost od 
zaraze za okolno stanovništvo. 
Zbog svoga malenog prostora, 
često puta dolazi u pitanje i u- 
kop mrtvaca.

Iz svih tih razloga, komunalno 
poduzeće »Čempresi« zatražilo 
je od nadležnin laktora da se 
izgradnjom novog groblja na 
Meterizama obustavi daljnje u- 
kapanje mrtvaca na sadašnjem 
groblju.

Ali, u međuvremenu se odu
stalo od prvobitne lokacije na 
Meterizama, s tim da se gradnja 
centralnog groblja izvrši proši
renjem već postojećeg na Ras
križju, koje predstavlja dalekao 
bolju lokaciju u sadašnjim u- 
vjetima.

Samo, ne znamo zašto se to
liko odugovlači s početkom 
ladova. Možda su po srijedi ma
terijalna sredstva? Ali, bez ob
zira na to, {X)trebno je pitanje 
groblja što prije riješiti, (j)

Povodom članka:

Integracija

Z A S A D  

S A M O  TRI 
P O D U Z E Ć A

Integracija u trgovini na po
dručju Šibenika, kao što je poz
nato, nije uspjela. Provedenim 
referendumom u sedam trgovin
skih organizacija, za integraciju 
su se izjasnile samo tri radne or
ganizacije, i to »Ishrana«, »Slo
ga« i »Plavina«, dok su članovi 
ostala četiri kolektiva u većini 
glasali — protiv udruživanja i o- 
snivanja jedinstvenog trgovačkog 
poduzeća.

No, bez obzira na već poznate 
rezultate referenduma, do inte
gracije će ipak doći. U toku su 
pripreme poduzeća »Ishrane«, 
»Sloge« i »Plavine« da osnuju je
dinstvenu trgovinsku organizaci
ju-

U svakom slučaju, i integraci
ja samo tri poduzeća nesumnjivo 
govori da su šibenski trgovci i- 
pak shvatili kako dosadašnji na
čin poslovanja nije mogao utrti 
put razvijenijoj trgovini u sa
mom gradu.

Vrlo je vjerojatno da će i osta
le trgovinske organizacije uskoro 
uvidjeti da jedini put ka prospe
ritetu vodi preko integracije cje
lokupne trgovačke mreže na po
dručju grada.

(J-j-)

„lle žele više biti žlonovi 
slndlkoto"

u »šibenskom listu« od 7. lipnja 1967. godine na sirani 4, stu
pac 4, objavljen je članak pod naslovom »Ne žele više bili članovi 
sindikata«, u kojem se na jednoslran i uvredljiv način iznose po
jedine stvari koje nisu provjerene i koje ne odgovaraju istini, 
zbog čega molim naslov da u interesu pravilnog obavještenja jav
nosti objavi slijedeće.

Prvo svega, želim upitati šta je 
navelo autora i pojedince koji 
stoje iza dotičnog članka, i u ko
je im je svrhe trebalo da lične 
stvari iznose u javnoj štampi? 
Uvjeren sam da su to lične netr
peljivosti i obračuni iz starih vre
mena, iako je zaključak Izvan
redne konferencije Saveza komu
nista općine Drniš da se stare 
stvari ne potenciraju, što je sva
kako u interesu daljnjeg rada 
Saveza komunista na području 
ove općine.

Velik broj ljudi na našem po
dručju ne plaća sindikalnu člana
rinu, ali Općinsko vijeće sindika
ta nije našlo pravi put da ispita 
koji su stvarni razlozi takvog sta
nja, već je izabralo ovaj put — 
da individualno napada članstvo 
i uz to iznosi stvari koje nćmaju 
nikakve veze sa članstvom u or
ganizaciji sindakata. Kada znamo 
da je članstvo u sindikatu dobro
voljno, onda je sasvim jasna i 
namjera ovog članka.

Nije istina' da sam Izvršnom 
odboru sindikalne podružnice 
podnio pismenu izjavu — da ne 
želim biti član sindikata, već je 
tačno da sam blagajnika Skup
štine općine upoznao — da mi 
više ne obustavlja članarinu za 
sindikat putem platne liste, jer 
to nije na zakonu osnovano. Raz
lozi zbog kojih ne plaćam člana
rinu leže u tome što imam vlasti

to uvjerenje da se novac u Op
ćinskom sindikalnom vijeću ne
zakonito troši i nepotrebno rasi
pa. Naime, postavljam pitanje: 
Imamo li dovoljno sredstava da 
u Općinskom sindikalnom vijeću 
imamo dva stalna službenika 
(profesionalnog potpredsjednika 
i službenika) i honorarnog pred
sjednika, kojima se .svakog mje
seca u bruto-iznosu isplaćuje oko 
300.000 starih dinara?

Nije li, dakle, apsurd da se no
vac rasipa i nepotrebno troši, dok 
na drugoj strani imamo nezapo
slenih članova sindikata kojima 
za vrijeme nezaposlenosti ne mo
žemo pružiti bilo kakvu pomoć.

To su uglavnom razlozi zbog 
kojih sam prije 2 - 3 mjeseca pre
kinuo plaćati sindikalnu članari
nu, i tako ću nastaviti sve dok se 
članstvu ne položi račun kako se 
sa sredstvima gazduje.

Moj slučaj, u kojem autor »lan- 
ka Šime Pilić, dopisnik »Šiben
skog lista«, a po nagovoru dru
gih, neodgovorno napada i služi 
se mojom ličnosti u javnoj štam
pi, pokušat ću prikazati nadlež
nom sudu i zatražiti zaštitu na 
osnovu zakonskih propisa.

Ilija Dizdar
načelnik Odjela za 

financije
Skupštine općine — 

Drniš s.r.

Novodl JU Ijtiniti
član Predsjedništva Općinske konferencije Saveza omladine 

Hrvatske — Drniš, drug ŠIME PILIĆ, vanjski suradnik — hono
rarni dopisnik — »Šibenskog lista«, u broju 768 »Šibenskog lista« 
od 7. lipnja 1967. godine, pod naslovom »Ne žele više biti članovi 
sindikata«, objavio je tri vijesti koje je dobio u Općinskom sindi
kalnom vijeću. Objavljeni tekst u potpunosti odgovara informa
ciji koju je dalo Općinsko sindikalno vijeće. Općinska konferen
cija SOH smatra također da navedeni podaci iznijeti u članku 
»Ne žele više biti članovi sindikata« u potpunosti odgovaraju isti-

U tom napisu spomenuta je 
funkcija načelnika Odjela za fi
nancije (bez navođenja imena). 
Dva dana poslije izlaska lista au
tor napisa službeno je bio u pro
storijama Skupštine općine Dr
niš — Odjel za Narodnu odbra- 
nu (Referada za predvojničku 
obuku) oko 8 sati, gdje ga je na
čelnik fizički napao i nanio mu 
fizičke ozljede, vrijeđajući ga 
brutalnim riječima: »Da imam 
pištolj, pucao bih u tebe i sasuo 
ti pet metaka u glavu«.

Budući da je autor napisa član 
našeg Predsjedništva i da se ko
rektno p>onašao u razgovoru s na
čelnikom o članku »Ne žele više 
biti članovi sindikata«, smatramo 
da je naprijed navedeni postu
pak odgovornog funkcionera su
protan našim socijalističkim nor

mama u rješavanju ovakvih pro
blema, tim više što postoje zako
ni usvojeni od odgovornih foru
ma u našem društvu.

Predsjedništvo jednoglasno o- 
suđuje način na koji je odgovor
ni funkcioner Skupštine općine 
fizički napao autora članka, vri
jeđajući ga nedozvoljenim rječ
nikom. Reagirajući na stav načel
nika Odjela za financije Skupšti
ne općine. Predsjedništvo smatra 
da je autor članka dao doprinos 
na uklanjanju negativnih i neod
govornih pojava prema organiza
ciji Saveza sindikata, koja se bo
ri za stvaranje boljih životnih u- 
vjeta našega radnog čovjeka sa 
ostalim društvenim snagama u 
našoj zemlji.

Predsjedništvo Općinske konfe
rencije SOH — Drniš

I U poštama štedni ulozi za Banku
Ovih dana sklopljen je spora

zum između Jadranske banke 
i Poduzeća PTT saobraćaj u Ši
beniku, prema kojemu će, po
čevši od 10. o. m, sve podmćne 
pošte na teritoriju kninske, dr
niške i šibenske općine vršiti 
štednu službu na račun Jadran
ske banke.

Naime, poštanski uredi će, 
uz otvarcnje nove štedne knji
žice, vršiti i oročavanjc štednih 
uloga, prijem uplate i isplate

po svim knjižicama Jadranske 
banke.

Jadranska banka u Šibeniku 
već je od 1. siječnja ove godine 
povisila kamatu na sve katego
rije štednih uloga za jedan po
sto, tj. na 6, 7 i 8 posto kamata 
godišnje. S obzirom na poviše
nje kamata i proširenje mreže 
štednih uloga u područnim po
štama, očekuje se da će se šted
ni ulozi znatno povećati na ci
jelom podmčju na kojem dje
luje ova bankovna institicija.

( j )

Drugi prijenos pošte raketom

,ALUMINIJ-3‘ POLETJELA
PROSLAVI 30-GOD1ŠNJICE ALUMINIJSKE INDUSTRIJE JUGOSLA
VIJE, KOJA JE 9. I 10. LIPNJA ODRŽANA U ŠIBENIKU I LOZOVCU, 
PRIKLJUČILI SU SE I RAKETNA SEKCIJA I FILATELISTICKO 
DRUŠTVO »ŠIBENIK«, KOJI SU OVOM PRILIKOM IZVRŠILI DRU
GI PRIJENOS RAKETNE POŠTE.

Ovog puta lansirana je sa poli
gona u Lozovcu raketa »ALUMI- 
NlJ-3«, koja je uzletjela u prav
cu Šibenika. U tijelu rakete nala
zila se filatelistićka pošta sasta
vljena od spomen-dopisnica sa 
amblemom TLM »Boris Kidrič«. 
Raketna pošta, nakon prijema i 
potvrde od strane- šibenske poš
le, tj. neposredno poslije uspješ
nog lansiranja, isporučena je u- 
česnicima proslave.

Uspješnim letom rakete »Alu- 
minij-3« rehabilitiran je nepred
viđeni pad rakete »Faust-1« u mo
re, koja je na svome prvom letu 
trebala nedavno prijeći put od 
otoka Prvića do kopna u pravcu 
Šibenika.

Cim se raketa »Aluminij-3« vi
nula u nebo, prišlo se lansiranju 
druge rakete, koja je nosila ozna
ku »Faust-2«. U tijelu te rakete 
nalazile su se spomen-omolnice 
namijenjene istoj proslavi.

Povodom 30-godišnjice alumi
nijske proizvodnje izdalo je fila- 
telističko društvo »Šibenik« još 
dvije spomen-omotnice za redov
nu poštu, žigirane prigodnim ži
gom u Šibeniku i Lozovcu. Obje

Ante Serdarev

u ponedjeljak, 5. o. m. tragič
no je preminuo Ante Scrdarcv- 
-Lola, učitelj u Pirovcu. Rođen 
je u Vodicama 1927. godine. U 
Šibeniku je, u prvim poslijerat
nim godinama, završio učitelj
sku školu. Kao učitelj službo
vao je nekoliko godina u Istri, 
a zatim se vratio u Dalmaciju, 
gdje je kao učitelj radio u Ko- 
larini kod Benkovca, a zatim u 
Rogoznici i Gaćelezima. Prije 
14 godina nastupio je na duž
nost učitelja u Osnovnoj školi 
u Pirovcu, gdje ga je i zatekla 
smrt.
Ante Serdarev već je u ranoj mla
dosti pripadao naprednom omla
dinskom pokretu, a početkom 
1944. otišap je u partizane. Kao 
borac III sektora, sudjelovao 
je u borbama za oslobođenje 
Dalmacije, Istre i Tršćanskog 
primorja. Za njegova službova
nja u Pirovcu aktivno je učest
vovao u elektrifikaciji sela, te 
na mnogim dobrovoljnim rad
nim akcijama.

Iznenadnom smrću Ante Scr- 
dareva, radni kolektiv Osnovne 
škole u Pirovcu izgubio je vri
jednog radnika i pedagoga, a 
Pirovac čovjeka koji je sve svo
je spo.sobnosti ulagao za napre
dak i razVoj socijalističkih od
nosa u tom mjestu.

dopisnice, pored replike i otiska 
spomen-žiga, imale su nalijeplje
ne i vin jete koje je za ovu prili
ku pripremila TLM »Boris Kid
rič«.

Prigodni žigovi, koji su na dan 
centralne proslave bili u upotre
bi na mjesnim poštama u Šibeni
ku i Lozovcu, imali su oblik da
našnjeg amblema tvornice, a u 
krugu se nalazio prigodni tekst.

M.M.

Kratke vijesti
Prva veća grupa domaćih turi

sta stiže na šibensko područje 15. 
o.m. Posredstvom turističkog bi
roa u Zrenjaninu, pedesetak go- 
stistiju provest će svoj godišnji 
odmor u Zlarinu, i to u objekti
ma kućne radinosti. Poslije ove 
grupe turista, slijedit će posjeti 
gostiju iz Zrenjanina sve do 15. 
ru jna ove godine. Na osnovu tog 
aranžmana, 240 ležaja u objekti
ma kućne radinosti bit će kapa- 
citirano puna tri mjeseca.

U prvih pet mjeseci ove godine 
dovršena su dva stambena objek
ta, sa ukupno 36 dvosobnih i tro
sobnih stanova. Osim petorokat- 
nice u predjelu Buale, sa 20 sta
nova, na Bunarima je izgrađen 
objekt sa 16 stanova. Građevin
ske radove obavilo je šibensko 
poduzeće »Izgradnja«.

U prodavaonici trgovačkog po
duzeća »Tehnomaterijal« pojavi
li su se pi'vi domaćinski aparati 
talijanske proizvodnje. Potrošači 
ih mogu nabaviti ža dinarska 
sredstva. Hladnjaci marke »Ig- 
nis«, kapaciteta 200 litara, košta
ju 220.120 starih dinara, a stroje
vi za pranje rublja, iste marke, 
mogu se nabaviti po cijeni od 318 
tisuća dinara. Ti strojevi, kapaci
teta 5 kilograma, obavljaju čak 
devet operacija i njihova automa
tizacija umnogome olakšava po
sao domaćicama, (j)

Zatvorena je V samostalna 
izložba slika kninskog umjetni
ka Sretena Mlinarcvića, na ko- 
koj je bilo predočeno više od 
20 eksponata. To je bila druga 
Mlinarcvićeva izložba u našem 
gradu. Predočene eksponate raz 
gledalo je više od 2.000 osoba. 
Izvjestan dio izloženih radova 
otkupili su građani i organiza
cije.

Naime, poduzeće »Ivan Lavče- 
vić« gradi dvije visokokatnice u 
gradskom predjelu Križ. U jed
nom objektu nalazi se 40, a u 
drugom 20 moderno uređenih 
dvosobnih i trosobnih stanova.

U neposrednoj blizini gradiliš
ta splitskog poduzeća, šibensko 
poduzeće »Izgradnja« stavilo je 
ovih dana pod krov visokokatni- 
cu sa 60 stanova. Do ovog objek
ta završeni su zemljani radovi za 
podizanje još jedne stambene 
zgrade, ali su iz objektivnih raz
loga radovi obustavljeni.

Poduzeće »Izgradnja« angažira
no je na još dva mjesta, ali izvan 
Šibenika. Ono je gradilo novi ho
telski objekt u Primoštenu, na 
kojem je upravo obavljen tehnič
ki prijem, dok je drugo gradili
šte otvoreno nedaleko mosta prc-

Mirno na slapovima
Na slapovima Krke ovih je dana prilično tiho. U idiličnom am

bijentu zelenila i auto-kampa ima samo nekoliko šatora inozemnih 
turista. Za svoju rekreaciju oni su pronašli zaista prostrano područ
je — djelomično već »usahlih« slapova, potočića, livada i gušlika.

Može se vidjeli i poneki gliser, kako siječe maticu rijeke prema 
ušću.

Na drugoj strani, kod restorana, izletnici dolaze i odlaze svakog 
časa. Stalnih gostiju još nema. Neke pripreme su u toku. Tako su, na 
primjer, prije nekoliko dana uređivane sobe, u kaje, da su htjeli, 
turisti nisu mogli ući.

Kod nas, čini se, nikada »nije kasno«. A možda se još tješimo 
i iskustvom iz prošlih godina — da »prava« sezona tek dolazi!

Tekst i snimak: J. Č.

U Izgradnji 120 stanova
u posljednjih godinu i po dana osjetno je opala stambena djelat

nost na području Šibenika. Dok je prijašnjih godina intenzitet stam
bene izgradnje bio dosta jak, uz prosječno oko 300 dovršenih stanova 
godišnje, dotle je već lanjske godine potpuno završeno samo oko 
200 stanova u društvenom sektoru.

ko Šibenskog zaljeva, gdje zagre
bačko poduzeće »Medvešćak« in
vestira gradnju motela, čije se 
dovršenje očekuje početkom sli
jedećeg mjeseca, (j)

OBAVIJEST
u prošlom broju lista objavili 

smo radove učenika Četvrte os
novne škole koji su sudjelovali 
na I republičkom susretu pioni
ra, članova literarnih grupa, 
n je« i prozni rad »Vjetar« učeni-

P jesma Dražene Nikolić »Sjeća- 
ce Marije Baica nagrađeni su pr
vom nagradom u Republici za po
eziju i prozni sastav. Pjesma 
»Sjećanje« najbolji je sastav u 
grupi osmih razreda, a prozni 
rad »Vjetar« u grupi petih raz
reda.



Uzrok i namjera
Jedne školske godine u dnevniku je pisalo: »Nastava nije 

održana radi nevremena«. Na javnim mjestima možemo naći ova
kva obrazloženja: »Predavanje odloženo radi bolesti predavača« 
ili »Sastanak odgođen radi nedostatka kvoruma«.

Šta je, zapravo, kazano tim rečenicama? Kazano je da nasta
va nije održana — da bi bilo nevrijeme, da je predavanje odgo
đeno — da bi predavač bio bolestan i da je sastanak odgođen — 
da ne bi bilo kvoruma.

Izgleda karikirano, ali nije, nego baš kako smo napisali. To 
je isto kao kad bi stranac rekao: »Ja vidjela vaš lijepa zemlja«.

U svakom tom primjeru, umjesto »radi«, trebalo bi pisati 
»zbog«.

Mi idemo u školu radi znanja, a ne zbog znanja. Idemo u 
prodavaonice radi kupovanja (i da nešto kupimo). Tim rečenica
ma izrečena je namjera. Nju treba izricati, pored ostalog, i pri
logom »radi«.

Za izricanje uzroka često se u složenim rečenicama upotreb
ljava i veznik »pošto«. To je nepravilno, jer on služi za izricanje 
vremena. Rečenicom »Pošto smo iscrpili dnevni red, završavamo 
sastanak« nepravilno izričemo uzrok. Treba ga zamijeniti vezni- 

\kom »kako«, »zato što« i dr. »Pošto« se upotrebljava za izricanje 
vremena: »Pošto smo završili sastanak, otišli smo kući.«

M. K.

MUSICAL

„Kako vam drago’
Na ovogodišnjem VII jugosla

venskom festivalu djeteta, koji 
če se u našem gradu održati od 
25. lipnja do 2. srpnja, nastupit 
če i jedan inozemni ansambl.

Riječ je o Centralnom dječjem 
iomladinskom kazalištu iz Ber

lina (Njemačka Demokratska 
Republika). Gosti če na Ljetnoj 
pozornici izvesti musical »Kako 
vam drago ili Brodolomci iz Ili
rije«, prema istoimenom djelu 
Villiama Shakespearea.

Autor ovoga musicala je Giint- 
,her Deicke, a muziku je dao Kla- 
us Fehmel. Scenografski okvir 
predstave dao je Otto Kahler. Re
žiser je Hanus Burger, a koreo
graf Hannes Volirer. Ulogu Oli- 
vie tumači Christine Ansel, a ulo
gu Viole Jutra Hoffmann.

Opće je mišljenje da če izved
ba musicala »Kako vam drago« 
biti najatraktivnija predstava na 
ovogodišnjim festivalskim veče
rima. (B)

POVIJEST ŠIBENSKOG ŠKOLSTVA (3)

Pisali smo več o tome da je početkom 20. stoljeća Veliko 
viječe donijelo odluku da pomaže šibenske plemiće i građane koji 
se školuju u inozemstvu.

U 17. stoljeću šibenski plemić Mihovil Andreis Jurjev svojim 
je testamentom od 13. veljače 1656. godine ostavio šibenskoj ko
muni sva svoja dobra u slučaju ako njegova kći Jakobina ne bude 
imala muških potomaka. Tim sredstvima komuna je bila dužna 
da uzdržava jednog ili dva plemića na naukama u Italiji.

Šibenska komuna došla je u posjed spomenute ostavštine tek 
1693. godine i postupala je po odredbama iz testamenta Mihovila 
Andreisa Jurjeva, ali je francuska vlada kasnije inkatnerirala ta 
dobra. Međutim, austrijska vlast je potkraj svibnja IS35. godine 
vratila dobra šibenskoj komuni, ali uz uvjet da se nabave državne 
obveznice, pa su od 1889. godine šibenski plemići uživali stipen
diju na austrijskim školama, počevši od V razreda gimnazije pa 
dalje. No, propašću austro-ugarske monarhije propale su i obvez
nice ove zaklade, pa se time ona i ugasila.

Da li je u Šibeniku, uz javnu gradsku školu, djelovala i pri
vatna škola? Na to nije moguće dati tačan i iscrpan odgovor. 
Međutim, iz povijesnih dokumenata moglo bi se zaključiti da je 
privatna škola postojala. Poznato je, na primjer, da je sredinom 
studenoga 1676. godine Ivan Mukič iz Tijesna povjerio svoga sina 
Matu kanoniku don Andriji Capnanu — da ga poučava u kreposti 
i pismu, uz obavezu da če mu za hranu i nauk plaćati 45 dukata.

Među Šibenčanima koji su studirali u inozemstvu velik uspjeh 
i priznanje doživio je Melkior Tetta ili Tihič. Naime, on je I. ko
lovoza 1666. godine izabran za prorektora i sindika Sveučilišta 
u Padovi, te mu je postavljena i spomen-ploča u velikoj auli pado
vanskog Sveučilišta. Dok su građanska lica najviše odlazila stu
dirati u Padovu, dotle su, u toku 17. i 18. stoljeća, klerici slani 
na školovanje u Ilirski kolegij u Loretu. (B)

Priredba u Perkoviću
U mnogim školama šibenske 

općine ovih su dana održane za
vršne svečanosti i svečane prired
be. Prije nekoliko dana takva 
svečanost održana je i u Osnov
noj školi Perković, kojoj su pri
sustvovali nastavnici, roditelji i 
učenici spomenute škole.

Tom prilikom otvorena je i ve
oma uspjela izložba učeničkih ra
dova. Najuspjeliji eksponat izlož
be bio je onaj što ga je, pod m-

kovodstvom nastavnika Ivana Sk- 
roze, izradila grupa učenika, a 
predstavljao je vjerni model sta
nične zgrade u Perkoviću.

Nakon otvaranja izložbe izve
den je program, sastavljen od 
pjesama, recitacija i kratkih igro
kaza, a zatim je održano među- 
razredno natjecanje u sportskim 
disciplinama.

J. C.

PISM A ZAHUALHOSTI
Ovih dana došla su nam u ruke, zapravo pokazana, tri vojnička 

pisma, upućena na adresu direktorice i nastavnika Škole učenika u 
privredi. Lijepim ili tnanje lijepim rukopisom napisala su ih tri 
bivša učenika ove šibenske škole. U njima ima mnogo običnih, svako
dnevnih riječi. Međutim, i ne samo toga. Ipak, najbolje je da citiramo 
nekoliko ulomaka iz pisama. Stvar če tada biti malo jasnija!

— Zdravo moji, nikad nezabo
ravni drugovi nastavnici — piše 
ŽELJKO CUKROV i nastavlja:
»Javljam vam se sa odsluženja 
vojnog roka. Dužnost mi je i o- 
baveza da vam napišem nekoliko 
riječi. . .  I ovdje treba učiti kao i 
u školi. Dobio sam puškomitra- 
Ijez, drugujem s njim već šest 
mjeseci. Već sam pohvaljen kao 
najbolji vojnik... Svi ste mi mno
go pomagali u školi. Ja se toga 
sjećam i najljepše zahvaljujem 
na vašem trudu«.

STIPI KOŠTANU, također biv
šem učeniku ŠUP-a, njegovi na.s- 
tavnici sakupili su i poslali 7 ti
suća starih dinara. Mladom voj
niku je taj džeparac i te kako 
dobro došao. On je zahvalan i pi
še im: »Dragi drugovi, primio 
sam novac što ste mi ga poslali.
Kad me dežurni poručnik proz
vao i kazao odakle novac dolazi, 
bio sam izvan sebe — od sreće!

ŠTAMPANA BIOGRAFIJA
J. VIKARIJA

Ovih dana pojavit će se u 
knjižarskim izlozima još jedna 
nova knjiga, u ko’joj je na 96 
stranica opisan razvojni put ši
benskog glumca Josipa Vikarija 
od prvih njegovih nastupa u 
dramskoj sekciji »Kola« 6o stal
nog angažman u Narodnom ka
zalištu i kreacija u nekoliko 
naših filmova. Najbolju u lo ^  
Josip Vikario ostvario je u fil
mu »Bakonja fra Brne«.

U knjizi je objavljen i prilog 
o razvitku kazališne umjetnosti 
u Šibeniku, a inače je ilustrira
na sa 37 fotografija. Naslovnu 
stranu izradio je šibenski sli
kar - amater Viktor Radić. Knji
ga je pisana koncizno, zanimlji
vo i studiozno. Sve objavljene 
materijale napisao je novinar 
Mirko Urošević. (B)

» Kuća na

u z POSLJEDNI BROJ LISTA II OSNOVNE ŠKOLE U ŠI BENI KU

VRIJEDNI PRILOZI
u gotovo svim osnovnim školama u Šibeniku rade literarne sek

cije. Pored povremenih književnih večeri, mladi literati imaju priliku 
da »istupe« i u glasilima svojih škola. Tako, na primjer, U osnovna 
škola izdaje list »Mi mladi«. Ovih danu iza.šao je novi broj toga lista.

Na tridesetak stranica velikog 
formata, članovi literarne sekcije 
II osnovne škole štampali su svo
je radove. Priloge su objavili: 
Zdravka Juras, Mirjana šikarac. 
Dragan Katić, Mirjana Prpa, Du
bravka Tutavac, Vedrana Stano- 
jević. Biserka Bušac, Ljiljana 
Knežević, Ana Ferić, Inga Barić, 
Senka Šarić, Suzana Škugor, Ana 
Mravak, Milan Kačar, Maja Ba- 
len, Snežana Orač, Vlatka Novak, 
Silvana Matijaš, Zdravka Juras, 
Antica Rajčić, Zlatibor Prgin, Bo- 
rislav Pešić, Silva Lovrić-Lemeš, 
Jadranka Kozole, Božidar Capa- 
lija.

Svi objavljeni radovi odišu isk- 
renošću, a neki od njih uvjerava
ju da su im autori talentirani. 
Na mladim literatima je da još 
više čitaju dobra štiva, kako bi 
im radovi bili još bolji.

Donosimo samo jedan rad, ali 
bismo, ih, zbog ujednačenosti, 
mogli objaviti mnogo više. Pjes
mu »Mjesec« napisala je Sneža
na Orač, učenica Vlll-b razreda. 

Kad noć spusti svoja krila 
i moj pokrije grad, 
jedan sjajan zračak zablista 

tad.
To mjesec plovi u čunu svom, 
pun džep snova nosi on.
Volim te, mjeseče moj, 
i želim čunjič tvoj 
i bezbrižan djetinji san, 
u koji tonem — dok čekam dan.

Pored literarnih radova, objav
ljeno je i 20 veoma lijepih crteža, 
što listu daje ugodan izgled. Na 
kraju su štampane i dvije kri
žaljke. (B)

IZ ŠKOLE UČENIKA U 
PRIVREDI

Dosad najveći 
uspjeh

Ovogodišnji maturanti Škole 
učenika u privredi zabilježili su 
u završnim razredima dosad naj
veći uspjeh škole. Ni jedna ge
neracija dosad nije postigla takav 
uspjeh, koji je uslijedio kao re
zultat većeg zalaganja učenika i 
nastavnog kadra škole.

Od 198 učenika koji su u za
vršnim razredima bili upisani na 
kraju školske godine, 170 ih je 
upućeno na polaganje završnog 
ispita, 27 ih je upućeno na po
pravni ispit, a samo jedan uče
nik ponavljat će razred.

Među onima koji su bez nega
tivne ocjene završili razred, čet
vorica su zabilježili odličan, a še- 
snaestoro vrlo dobar uspjeh.

Maturalni ispit u Školi učeni
ka u privredi počinju ovog tjed
na. (jj)

To su moji nastavnici poslali! 
Poručnik mi tada reče: »To su 
zaista ljudi, narodni sinovi, kad 
toliko pažnje posvećuju svome 
bivšem učeniku«. Dragi drugovi, 
za vašu dobrotu, za vaš trud, za 
vašu osjećajnost — ne samo pre
ma meni — ja vam dajem veli
ku zahvalnost. Prvi koji su mi 
došli u susret i pružili pomoć, bi
li ste vi, drugovi nastavnici!«

A NENAD RADIĆ u svome pis
mu, među ostalim, kaže: »Moja 
je dužnost da Vam se javim i da 
Vam zahvalim na savjetima, na 
pomoći i svemu što ste mi uka
zali (pismo je upućeno direkto
rici): Uručite moje pozdrave či
tavom kolektivu ŠUP-a. Ponovo 
Vam zahvaljujem na ukazanoj 
pomoći. Mnogo Vas poštuje i ci
jeni. ..«

Komentar uistinu nije potre
ban. ^

(B)

SUSRETI

Pjevanje nije mojzanat
Laskava titula »Prvi glas Šibenika« na ovogodišnjem natjecanju 

mladih interpretatora u organizaciji Doma JNA pripala je IVICI 
PATIERU. Pobjednik priredbe »Mladi pred mikrofonom« učenik je 
Škole učenika u privredi, a naukovanje vrši u prodavaonici »Borovo«. 
Tu smo ga i potražili, s namjerom da nam nešto kaže o sebi.

rubu sume 
i u zadar
skom kaza 
listu

u pretprošlom broju lista 
pisali smo o uspjehu književni
ka Petra Bilušića, a osobito o 
njegovu djelu »Kuća na rubu 
šume« i izvedbama toga koma
da u dječjim kazališTima u Pri- 
š'tiini, MostarU/ Novom Sadu i 
Sarajevu. Ovih dana doznali 
smo da će i Kazalište lutaka iz 
Zadra staviti na svoj repertoar 
»Kuću na rubu šume«. Djelo će 
režirati direktor Kazališta luta
ka iz Zadra prof. Zvonko Festi- 
ni. (B)

— Rođen sam 1948. godine u 
Drnišu. Pjevam otkad znam za 
sebe. To je, da se tako izrazim, 
porodična tradicija. I moj otac 
Vinko ima neobično dobar glas 
i sluh. Pjevam iz zadovoljstva i 
u tome nalazim veliku radost. 
Od rujna prošle godine stupio 
sam u redove našeg »Kola«. Div
no društvo!

— Da li si i prije ovogodišnjeg, 
pobjedničkog nastupa učestvo
vao na priredbi »Mladi pred mi
krofonom«?

— Jesam. Prošle godine dobio 
sam prvu nagradu publike, a 1965 
godine bio sam pobjednik (po o- 
cjeni stručnog žirija). Općenito 
mislim da Dom JNA zaslužuje 
mnogo pohvala za organiziranje 
ove priredbe.

— Koje ti pjesme najviše »le
že«?

— Ovogodišnje prvo mjesto o- 
svojio sam interpretirajući me
lodiju »Ne misli na mene«. Mi
slim da mi najviše »leže« tako
zvane sentimentalne melodije. U 
lom fahu osjećam se najsigurni
ji. No, svjestan sam da još mno
go toga moram naučiti. Naročitu 
pomoć očekujem od »Kola«.

— Naredni nastupi?
— Vjerojatno ću s grupom pr- 

voplasiranih na priredbi »Mladi

pred mikrofonom« nastupati u 
Zadru i Splitu. Mislim da bismo 
se mogli angažirati i u vrijeme 
turističke sezone. No, to ne ovi
si isključivo od nas. Pored toga, 
učenje i naukovanje moram sta
viti u prvi plan, jer pjevanje nije 
moj zanat. (B)

M a t a  v u l  j 
i š i b e n s k a  k a p a

— A znate, sinko, ja sam prvo šila košulje i 
hlače, ali kako sašiješ, dođe ti mušterija i kaže: 
»A nemam, pričekaj koji dan!« A ja onda kod Ma- 
tavulja, jer je plaćao svaki dan. Tako smo, sinko, 
živjeli od danas do sutra...

— A za koga sada radite?
— Godine 1959. počela sam za Turističko dru

štvo, onda za »Putnik« (»Atlas«) i Komisionu rad
nju u Kninu. Šijem ličke, bukovačke i šibenske ka
pe. Došlo mi bilo poduzeće iz Dubrovnika da radim 
za njih, a ja njima: »Uzmite djevojke, nabavite 
mašine, dajte radni staž, godišnji odmor i zdrav
stveno osiguranje« . . .  Je li to, sinko, pravo? Toliko 
godina radim, ostarila sam. A da se, nedaj bože, 
razbolim, nemam ništa!

Je li dosad ova kuća mogla biti neboder? Reci
te pravo! Ovako radim od četiri ujutro do jedana
est navečer, punih deset korisnih sati, izradim de
set kapa i dobijem za one manje — sve skupa 
1.500 dinara, a za veće 1.800 dinara. Da radim kao i 
drugi, a šta bih sve imala? Kažem ja: »Djeco mo
ja, dobro vam je! Tek se zaposlite, a več se sku
ćite. A ja ni za skale'da popravim ...«

PITALI DA KAŽEM ŠTA RADI KOMUNISTA
— Otkad se njeguje taj posao u Vašoj kući?
— Pa više od 80 godina. Još je moja svekrva Du- 

ma Stojić radila kod Matavulja. Jesam li onda »mi- 
ritala« penziju?. . .  A šta sam opet proživjela za 
vrijeme rata! Znate, ova mašina lupa, pa su tali
janske patrole zastajale pod prozorom, osluškiva
le i lupale na vrata... A vidite onaj prozor. Onamo 
je stanovao jedan komunista, odavde vidim sve. 
Kad je ono ubilo špijuna Škotona, a stanovao je 
s druge strane naše kuće, eto odmah do ulice, po
zvali me u komandu, pa onaj glavni, Alačević, sve 
okolo sa mnom da kažem šta radi komunista i 
gdje je sada. Pa obećavao svašta. A ja: »Šta vi me
ne pitate? Dođite tamo pa gledajte šta radi!« A on: 
»Svi ste kao jedan!«

— Jeste li što izradili prošlog ljeta?
— Pa oko 400 kapa, a još sam morala 200. Ma

terijala nema. Evo, ova svila. Pa prije si mogao o- 
vaj papir izvući, a sada ga potegneš — a ono puno 
ljepila po svili. Pa moj stari razmrsuje i premota- 
va. Eno vidite kako radi. A čoja, u komadiće! Naj
gore što nam posao ne daju i zimi, nego navale 
sada, ljeti...

— Stoji li u blizini Šima Stojić?
— Ispod nas. Zvat ću je: — Šima!

NISI IMAO NI ZA KRUH...
Dolazi 60 — godišnja Šima Stojić. U njenoj ku

ći prije nje kape je radila neka cura. Kod nje je 
Šima 1928. počela učiti, da bi tek 1933, kad je cura 
prestala radom za Matavulja, prihvatila posao ona. 
Pričala nam je ono što i Vica Stojić, samo je, kad 
se tužila na »socijalno osiguranje«, rekla: »Mata- 
vulj je plaćao kasu za one koje su radile u radioni
ci, ali ne i za one koje su za nj radile kod svoje 
kuće«.

— Je, sinko — nadovezala je kasnije — vidite 
vi ovo: kod mene je prije rata, kao pomoćnica, 
radila jedna djevojka. Poslije rata trebalo joj je 
svjedočiti za staž. Svjedočila sam i priznalo joj je, 
a meni ne priznaju. Razumijete li vi to?

Dugo smo zatim razgovarali o materijalu. Gle
dao sam ga i opipavao, razmišljao o tome koliko 
puta svaki dio kape prođe kroz blijede ruke vri
jednih žena. Svuda je po sobi bilo dijelova: posta
ve, svile, čoje, uložaka, željeznih cijevčica, resica i 
gotovih kapa... Mašina bi pokatkad zakucala kao 
da se iznad starih goričkih krovova čuju morzeo- 
vi znakovi. A Vica ili Šima objašnjavale bi:

— Naporno, neće mlade djevojke. Nisu lude da 
rade bez socijalnog!

— Neka organiziraju posao.
— Eto, onda nije bilo ovoliko turista, a radilo 

nas je stotine. I sve je išlo...
— Zašto ne ide danas?
— Mi još koju godinu... I gotovo!
Zatražili smo zatim neku njihovu fotografiju iz 

onih dana.
— Nisi imao ni za kruh, a kamoli za slikavanje!

— zaskoči Šima.
A UMRIJET ČE I ONE

Noć se spustila nad stare goričke krovove. Po
sljednji crveni odsjaji cigle na zapadnom suncu i 
poneki bijeli oblačić u zraku. Šima nas napušta i 
odlazi za mašinu.

— Zbilja je šteta, sinko, da propada ova naša 
stara kapa! — reče Vica. A žena toliko nezaposle
nih! Pokrenite i ono o socijalnom, jer ne znam ka
ko ću za koju godinu. I ono pokrenite o mašina
ma, nek ih kupe i dadu curama...

Izašli smo i zahvalili na razgovoru. Iz susjedne 
kuće, stare i nakrivljene, čuli smo Ray Charlesovu 
»HIT THE ROAD JACK«, a iznad susjednog samo
stana, gore prema tvrđavi Svete Ane i groblju, ne
ko šaputanje i kucanje još jedne mašine za kape. 
Nismo ulazili »jer je u kući bila bolest i čekao se 
liječnik«.

Vraćamo se u centar grada i razmišljamo o sta
rim kapama i portalima, o kamenu svecu što goni 
kamene ovce... Odzvanja korak niz stepenice, u 
boji neona i gužvi prolaznika.

0  Matavulju, radionici i tkaonici nitko ni rije
či.

A eto, umrijet će i posljednje žene koje znaju 
zanat. Zar nije šteta? I prijekor gradu što ne čuva 
i nema ono što svi traže, a ima toliko nezaposlenih 
Žena i djevojaka na Birou.

1 lastavice se već skrile, i cvrkut prestao, a iz 
nekog radio-aparata čujem: »U zapadnim predjeli
ma povremena naoblaka, na Jadranu sunčano i 
vedro. Temperatura u porastu... «

I žene na Birou!
Josip Grbelja

— Kraj —



TVORNICA ELEKTRODA I FEROLEGURA 
ŠIBENIK

Na osnovu člana 183. Slaluta i člana 26. izmjena i dopuna 
Statuta Savjeti radnih jedinica Tvornice elektroda i ferolegura
raspisuju

Natječaj

2.

3.
4.
5.
6.

7.
8 .

9.
10.
11.
12.
13.
14.
15.
16.
17.
18. 
19.

Rukovodioca
Rukovodioca
Rukovodioca
Rukovodioca
Rukovodioca
Rukovodioca
Rukovodioca
Rukovodioca
Rukovodioca
Rukovodioca
Rukovodioca
Rukovodioca
Rukovodioca
Rukovodioca
Rukovodioca
Rukovodioca
Rukovodioca
Rukovodioca
Rukovodioca

za
radne jedinice pogona ferolegura 
radne jedinice pogona elektroda i masa 
radne jedinice pripreme sirovina i sintera 
radne jedinice pogona kisikane 
radne jedinice elektroodržavanja 
radne jedinice mašinskog održavanja 
radne jedinice pogona Ijcvaone 
radne jedinice građevinskog održavanja 
radne jedinice stolarija 
radne jedinice špedicijc
radne jedinice industrijsko-inžinjerskog biroa
radne jedinice tehničke kontrole
radne jedinice nabavnog odjeljenja
radne jedinice prodajnog odjeljenja
radne jedinice financijski poslovi
radne jedinice analitičko planski poslovi
radne jedinice opći poslovi
radne jedinice kadrovski poslovi
i'adne jedinice radničke menze

UVJETI:
Pod 1 i 2. VSS — diplomirani inžinjer kemije, tehnologije ili me

talurgije, sa 6 godina radnog staža u struci.
Pod 3. VSS — diplomirani inž. metalurgije, kemije, tehnologije, 

strojarstva ili elektrotehnike sa 5 godina radnog staža ili 
VSS/I sa 8 godina radnog staža, ili SSS sa 12 godina radnog 
staža.

Pod 4. VKV mehaničar, strojobravar ili bravar ili SSS tehničar 
strojarskog smjera sa 10 godina radnog staža, od toga 5 go
dina u kisikani ili KV mehaničar, strojobravar ili bravar sa 
15 godina radnog staža od toga 5 godina u kisikani.

Pod 5. VSS dipl. inž. elektrotehnike sa 6 godina radnog staža u 
struci.

Pod 6. VSS dipl. inž. strojarstva sa 6 godina radnog staža u stru
ci.

Pod 7. VKV ljevač ili SSS tehničar metalurg sa 6 godina radnog 
staža ili KV ljevač sa 12 godina radnog staža.

Pod 8. VKV zidar ili stolar ili SSS tehničar građevinskog smjera 
sa 6 godina radnog staža ili KV zidar ili stolar sa 12 godina 
radnog staža.

Pod 9. VKV stolar sa 6 godina radnog staža ili KV stolar sa 12 go
dina radnog staža.

Pod 10. VSS saobraćajnog smjera sa 6 godina radnog staža ili 
VSS/I sa 10 godina radnog staža ili SSS tehničar saobraćaj
nog smjera sa 15 godina radnog staža.

Pod 11. VSS dipl. inž. kemije, metalurgije, tehnologije, strojar
stva ili elektrotehnike sa 6 godina radnog staža u struci.

Pod 12. VSS dipl. inžinjer metalurgije, tehnologije ili kemije sa 
6 godina radnog staža u struci.

Pod 13. i 14. Visoka SS sa 6 godina radnog staža ili VSS/I sa 10 
godina radnog staža na komercijalnim poslovima.

Pod 15. Visoka SS sa 6 godina radnog staža ili VSS/I sa 10 godi
na radnog staža ili SSS sa 15 godina radnog staža na financij
skim poslovima.

Pod 16. Visoka SS sa 6 godina radnog staža na analitičko-plan- 
•skim poslovima.

Pod 17. Visoka SS sa 6 godina radnog staža ili VSS/I sa 10 godina 
radnog staža na općim ili sličnim poslovima.

Pod 18. Visoka SS sa 6 godina radnog staža ili VSS/I sa 10 godina 
radnog staža na kadrovskim i sličnim poslovima.

Poći 19. VKV radnik ugostiteljske struke sa 6 godina radnog staža 
ili KV sa 12 godina radnog staža u struci.
Osobni dohodak prema Pravilniku o raspodjeli osobnih doho

daka Tvornice elektroda i ferolegura.
Ponude slati Kadrovskom sektoru u roku od petnaest (15)

dana po objavljivanju u štampi.
Svi prijavljeni kandidati bit će obaviješteni o rezultatima na

tječaja u roku od 8 dana od donošenja ocllukc o izboru.

» P A L K «
poduzeće za metalne konstrukcije

Š I B E N I K

Komisija za radne odnose »Palk-a«, 
poduzeća za metalne konstrukcije

slobodna slijedeća radna mjesta

1) REFERENT ZA ZAŠTITU RADA 
I ODRŽAVANJE

2) VOZAČA AUTOBUSA

UVJETI: Pod 1.: Strojarski tehničar sa najmanje 3 go
dine prakse u struci. Završena vojna obaveza. Prednost 
imaju kandidati koji su radili na istim ili sličnim poslo
vima.

Pod 2.: Kvalificirani auto-mehaničar sa položenim 
vozačkim ispitom »D« kategorije, s najmanje 5 godina 
staža u struci, završena vojna obaveza, te potpuna um
na i fizička sposobnost za upravljanje motornim vozili
ma. Rad vozača odvijat će se u dva vida: vozit će auto
busom radnike na posao i s posla, a u toku dana ka
mion poduzeća.

Poseban uvjet za oba radna mjesta je pokusni rad.

Pismene ponude sa svim dokumentima i opisom 
dosadašnjeg rada, dostaviti Sekretarijatu poduzeća u 
roku od 8 dana od dana objavljivanja.

Zašto je ,,Šibenik^  ̂ već godinama drugoligaš?

P r v a  l ig a  n ije  n e d o s t iž n a
u posljednjih 20 godina nogometni klub »Šibenik« sudjelovao je u različitim takmičenjima, mahom 

kvalitenog ranga. Klub je bilježio vrlo dobre rezultate, ali se nikada nije uspio probiti u najviši razred nogo
metnog natjecanja.

Doduše, postojale su povoljne šanse, ali ne i objektivne mogućnosti, pa se događalo da je u najod- 
sudnijim iiiomoitima znao pokleknuti. Tako je nekoliko puta bio prisiljen da sve započne iznova. To je imalo 
za posljedicu da je publika prilično nezainteresirano pratila sudjelovanje našeg predstavnika u drugoligaškoj 
konkurenciji. Treba odmah kazati da NK »Šibenik« nije bio u stanju da se dovine do najvišeg nogometnog raz
reda.

m
u pi'vom redu nedostajao je 

dugoročniji program rada. Nai
me, sve je bilo prepušteno sti
hiji, pa se, prema tome, više od 
dosadašnjeg stepena nije ni mo
glo postići. U takvim okolnosti
ma nije nikakvo čudo što je 
»Šibenik« izgubio nekoliko vrs
nih nogometaša, od kojih je 
većina naučila nogometnu abe
cedu baš u matičnom klubu. 
Svi su oni, u želji za boljom eg
zistencijom, potražili spas u 
drugim klubovima.

Duga sportska aktivnost stvo
rila je nogometnu tradiciju u 
našem gradu. Istina, skromnu, 
ali je ona tu! — rečeno je u 
elaboratu o novoj reorganizaci
ji takmičenja NK »Šibenika« u 
takmičarskoj sezoni 1967—68. 
To svakako daje opravdani im
puls da se učini korak napri
jed i da se sportskoj publici o- 
voga grada pruži prilika da već 
jednom vidi nešto novo i inte
resantnije, što će svakako 
predstavljati osvježenje i zado
voljiti njihove zahtjeve.

Nova takmičarska sezona ni
je daleko. Uza sve to ima dovolj
no vremena da se nešto učini, 
kako bi ovaj grad konačno do
bio svoga predstavnika u prvo
ligaškom društvu.

Šta se na tom planu predvi
đa? Prvo, pretvoriti bivšu trafo
stanicu u moderno uređene 
svlačionice sa svim pomoćnim 
prostorijama. Za takvu adapta
ciju već postoji idejni projekt 
i troškovnik sa opisom radova. 
Drugo, izvršiti sve potrebne ra
dove na stadionu »Rade Konča
na« i njegovim prilazima, za što 
također postoji izrađena tehnič
ka dokumentacija. Jer, izgrad
nja svlačionice i pomoćnog i- 
grališta ima višestruki značaj.

Osim što bi se drugi sportovi, 
a naročito lakoatletika, ponovo 
aktivirali, klub bi došao do no
vih prihoda i na taj način što 
bi stadion u zimskim mjesecima 
mogli za pripreme koristiti 
mnogi klubovi Prvo savezne li
ge, pa čak i klubovi'izlinozemstva. 
Nadalje, od vrlo prikladnih 
prostorija u bivšoj trafostanici 
mogao bi se urediti ugostitelj
ski objekt sa nekoliko ležaja, 
kojima bi se služile ekipe za 
vrijeme svoga gostovanja u Ši
beniku. Prihodi dobiveni iz tih 
usluga pokrili bi sve troškove 
oko državanja stadiona i po
moćnog osoblja.

Uz to, kao neminovno, name
će se potreba reorganizacijo 
stručno - tehničke službe. Prema 
novoj strukturi, klub bi trebao 
imati tehničkog direktora, tre
nera prve ekipe i njegova su
radnika, zatim trenera juniora i 
mlade rezervne momčadi, liječ
nika, po mogućnosti specijali
stu za sportsku medicinu, te 
psihologa. Na profesionalnoj 
osnovi, uz tehničkog direktora, 
radili bi još trener prve ekipe, 
njegov suradnik i trener junio
ra, dok bi se svi ostali nalazili 
u honorarnom radnom odnosu, 
što bi svakako zavisilo od ma
terijalnih mogućnosti kmba.

Na osnovu ekonomske anali
ze prihodi na svakoj prvenstve
noj utakrnici trebali bi iznositi 
oko milijun i 200 tisuća starih 
dinara. Uz dobro organizirano 
sakupljanje članarine i povre
menih sabirnih akcija, trebalo 
bi posvetiti više brige i pove
ćanju interesa kod privrednih i 
drugih organizacija oko postav
ljanja reklamnih tabli na sta
dionu, i to ne samo kod ši
benskih poduzeća već i kod ra

dnih organizacija izvan grada, 
kako se to prakticira u drugim 
našim gradovima.

Pri tome ne bi trebalo smet
nuti s uma ni činjenicu da u 
okolnim, prvenstveno razvije
nim selima šibenske općine sve 
više raste interes za nogometne 
priredbe. Uz to, nakon osigura
nja određenog nogometnog kva
liteta i prijelaza u viši rang 
takmičenja, realno bi se moglo 
očekivati znatniji priliv, čak do 
dvije tisuće gledalaca iz Drniša,

Knina, Biograda, Zadra, Primo- 
štena, Rogoznice i Skradina.

Prilikom izrade elaborata, NK 
»Šibenik« se koristio iskustvima 
drugih klubova koji su se svoje
dobno natjecali u II saveznoj 
ligi. Nema sumnje da će, uz 
opravdanu podršku svih faktora 
i prijatelja nogometa u Šibeni
ku, biti uspješno svladane sve 
zapreke da se postigne konačni 
cilj —  prijclEiz na kvalitetniji 
kolosijek, (jj) j

» OSIJEK« - »SIBEMK« 5:0

KOMUNALNO PODUZEĆE ZA VODOVOD I KANALIZACIJU 
Š I B E N I K

raspisuje

N a tje ča j
za popunjenje radnog mjesta 

Poslovođa pumpne stanice »TORAK« (na rijeci Čikoli)

UVJETI:
1. Mašinski tehničar sa najmanje 3 - 5 godina prakse u struci.
2. VKV radnik metalske struke (mehaničar, mašinobiavar) 

sa najmanje 3 — 5 godina prakse kao VKV radnik.
3. Opći uvjeti prema zakonskim propisima.
4. Posebni uvjeti prema Pravilniku o radnim odnosima.
Ponude sa kratkom biografijom i opisom dosadašnjeg rada 

uz dokaze o stručnoj spremi dostaviti Kadrovskoj službi podu
zeća.

Rok za primanje prijava je 15 dana od dana objavljivanja 
natječaja.

Na još jednom gostovanju ši
benski drugoligaš je doživio te
žak poraz. Ovoga puta Osječa
ni su, po tradiciji, olako svla
dali svoga takmaca. Pet zgodi
taka u mreži Bižace ne oprav
dava ni činjenica da su igrači 
»Šibenika« cijelu noć od subote 
na pedjelju putovali vlakom.

Domaćini su mogli postići i 
veći omjer, jer su imali bez
broj izvanrednih prilika. Posli
je dva primljena zgoditka u pr
vih 30 minuta igre, »Šibenik« je 
potpimo podbacio u drugom 
poluvremenu, kada je u posljed
njih 20 minuta dozvolio »Osije
ku« da još tri puta zatrese 
mrežu.

KOŠARKA

Šibenik - Zadar 63:61
Počela su natjecanja u okviru 

prvenstva Dalmatinske košar
kaške regije. U prvenstvu u- 
čestvuje i momčad »Šibenika«. 
Naši igrači gostovali su prošlih 
dana u Zadru i odmjerili snage 
s drugom momčadi tamošnjeg 
prvoligaša.

U prvom poluvremenu šiben
ski košarkaši nisu se najbolje 
snašli i Zadrani su taj dio igre 
riješili u svoju korist, sa 35:26. 
Međutim, u nastavku je »Šibe
nik« zaigrao dobro i s nekoliko 
protivnapada uspno riješiti su
sret u svoju korsit.

U momčadi »Šibenika« dobro 
su igrali Juras I, Škarica i Cr- 
Ijen. Suci su osrednje vodili 
ovaj, uglavnom fer susret.

ISPRAVAK
u natječaju Auto-moto društva 

»Šibenik«, kojim se raspisuje po
punjenje radnih mjesta na par
kiralištima u Šibeniku, učinjena 
je tehnička greška. U tački 4, kod 
uvjeta primanja na posao, treba 
da ispravno stoji: da poznaje dva 
jezika od kojih jedan mora biti 
njemački. Molimo čitaoce i zain
teresirane osobe da to uvaže.

»Šibenik« ni jednom nije o- 
pasnije ugrozio protivničkog
vratara. Igrao je bezvoljno i 
u obrani i u navalnom redu.

GOSTUJE SLOBODA!
Unatoč visokom ^porazu u 0-| 

sijeku, »Šibenik« je zadržao pe-[ 
to mjesto na tablici zapadnej 
skupine Druge savezne lige. Ia
ko je do kraja prvenstva pre-j 
ostalo još tri kola, postoje veo
ma male šanse da »Šibenik« | 
zauzme pietu poziciju na tabli
ci. I

Jer, za pietama mu stoji ka
kau jski »Rudar«, koji igra sve 
bolje i za samo dva boda zao
staje za »Šibenikom«. Doduše, 
već u nedjelju naš predstavnik 
ugošćuje tuzlansku »Slobodu«, 
koja neće tako lako propustiti 
priliku da osvoji drugo mje
sto.

Prema dosad prikazanim igra
ma na domaćem terenu, malo 
je nade u uspjeh »Šibenika« u 
susretu sa Tuzlacima. No, ipak 
se vjeruje da će ekipa »iSibeni- 
ka« izboriti povoljan ishod d na 
taj način piovratiti samopouz
danje, koje se u posljednjih ne
koliko kola prilično poljulalo.

UTAKMICE ZA JUGOSLAVEN
SKI KUP

Na području šibenskog nogo
metnog podsaveza odigrane su 
prve utakmice u okviru natje
canja za Jugoslavenski kup. Na
kon dva odigrana kola najviše 
uspjeha imali su »Rudar« iz Si- 
verića i šibenski klubovi »Meta
lac «i »Kolektivac«. Oni su eli
minirali svoje takmace i tako 
stekli pravo da se natječu u 
narednom kolu.

Predstavnik šibenskog nogo
metnog podsaveza informirao 
nas je da će se ovo natjecanje 
nastaviti najesen, kada će biti 
izvršeno ždrijebanje parova.

Uz »Rudara«, »Metalca« i »Ko- 
lektivca«, takrničit će se i dal
matinski zonaši —  drniški Došk 
i kninska »Dinara«.

OD SRIJEDE 
DO SRIJEDE

KINEMATOGRAFI
»ŠIBENIK«: premijera francu

skog filma — ŽANDAR U 
NJUJORKU — (do 18. VI) 
Premijera američkog filma — 
ČOVJEK SA ZAPADA — (19. 
do 25. VI)

»20. APRILA«: premijera nje
mačko - jugoslavenskog filma 
— KOMESAR X — (do 19. 
VI)
Premijera njemačko - jugo- 
slaven.skog filma — CRNA 
ZVIJEZDA — (20—25. VI)

»TESLA«: američki film — GO
SPODAR HAVAJA — (do 
15. VI)
Američki film — OSVETA 
BULDOGA DRUMONDA — 
(16—18. VI)
Talijanski film — OPASNE 
KRIVINE — (19—20. VI)

DEŽURNE LJEKARNE 
Do 16. VI — Varoš — Ulica brat

stva i jedinstva.

Od 17. do 23. VI — Centralna — 
Ulica Borisa Kidriča.

IZ DOMA JNA 
KINO-PREDSTAVE
REPERTOAR FILMOVA:

14. i 15. VI »Tri mušketira« 
II dio, francuski, kolor.
16. i 17. VI »Borimo se na 
moru« — engleski.
18. i 19. VI »Flandrijski pas« 
— američki, kolor.
20. i 21. VI »Ostrva« — do
maći.

PREDAVANJA:
»Reorganizacija SKJ, ciljevi, 
putovi i problemi reorganiza
cije«.
predavač: dr Anton Kolendić
15. VI 1967. godine u 18.00 
sati u Maloj sali Doma JNA.

PRIREDBE:
»Ko če da spasi orača?« 
psihološka drama u izvođe
nju Narodnog pozorišta iz 
Tilograda.
17. VI 1967. godine u 20 sati, 
u Velikoj dvorani Doma JNA

ROĐENI
Davor, Paške i Ankice Milako- 

vić; Nediljka, Ilija i Mate Šarac,

Darijo, Jakova i Mirjane Relja; 
Marijana, Ante i Milice Rodin; 
Alenka, Jovana i Jele Končar; Mi
lana, Milanova i Smilje Ilijašc- 
vić; Sanja, Ante i Mire Cukrov; 
Ruđer, Marka i Doroteje Frigano- 
vić; Jadranko, Milana Nadoveze 
i Marije Silov; Zoran, Nikole i 
Nevenke Pulić; Srećko, Ante i 
Božene Strika; Jolanda, Radosla- 
va i Tone Šarić; Snežana, Frane 
i Marije Milković; Dražen, Sreć
ka i Frane Morović; Veronka, Jo
sipa i Danice Lušić; Žana, Vladi- 
slava i Danire Stojanović; Sanja 
Vladislava i Danire Stojanović; 
Mladen, Filipa i Marije Krečak; 
Ivana, Petra i Vere Cvitanović; 
Ivančica, Srećka i Jadranke Vu- 
kov; Gordana, Dragana i Anđelke 
Krizmanić; Jakov, Kamila i Sen- 
ke Lokas; Željko, Ranka i Neven- 
kc Manojlović; Boris, Petra i Ma
re Spahija; Mirjana, Ante i Bo
žice Matić; Slavica, Jere i Dragi- 
nje Bukić.

VJENČANI
Slobodan Bjegović i Ljiljana 

Pavlić; Branko Županović i Viš- 
njica Baranović; Josip Rak i Bi
serka Kokić.

UMRLI
Milica Skorić, stara 62 godine; 

Milica Jerčić, stara 63 godine;

Janja Juras, 52 godine; Palmira 
Buljat, stara 72 godine; Ika Paš- 
kvalin, stara 78 godina; Bernardo 
Jugov, star 67 godina; Paula Vi- 
dović, stara 65 godina.

»ŠIBENSKI LIST«
Izdaje i štampa: Novinsko izda

vačko poduzeće »Stćunpa« 
Šibenik

Direktor: MIRKO KNEŽEVIĆ 

List uređuje redakcijski kolegij

— Glavni i odgovorni urednik —
JOSIP GRBEUA

Uredništvo: Šibenik — Ulica Pe
tra Grubišića 3 —  Telefon ured
ništva 25-62 —  Rukopisi se ne 
vraćaju.
—  Mjesečna pretplata za SFRJ 
200 (2) dinara, za inozemstvo 400 
(4) dinara —  Tekući račun; 
Služba društvenog knjigovod
stva —  filijala Šibenik 346-1-8 —  
Telefon štamparije 22-28 i 29-53.


